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IMPLICARAN ELS INSTITUTS 
PER A REIVINDICAR L’FP 
COM A FORMACIÓ D’ÈXIT
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La ronda Sud-oest, en obres
Els treballs, després d’anys de retard i reclamacions, tenen 
un termini d’execució de 18 mesos, fins al 2021, i 7,8 mi-
lions d’euros de pressupost assumits per la Generalitat

CULTURA PROGRAMA CINC 
OBRES I L’ESCENA FAMILIAR 
PER A ACOMIADAR L’ANY

22CLOENDA DEL IV CENTENARI 
DE LA BEATIFICACIÓ DEL 
PATRÓ, SANT PASqUAL
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L’alcalde, José Benlloch, anuncia el pro-
jecte dins del conveni subscrit entre el 
consistori vila-realenc i la multinacio-
nal Huawei per al desenvolupament 
del projecte de ciutat intel·ligent.

Un observatori vetlarà 
per l’ús responsable de 
les noves tecnologies

Vila-real aprova l’augment 
del 10% de l’IBI per a poder 
reequilibrar el pressupost
La modificació de l’ordenança incorpora bonificacions 
per a immobles d’universitats o els destinats a lloguer

L’Ajuntament facilita el pagament fraccionat d’aquest 
impost municipal fins a cinc terminis sense interessos

Avalem Joves + 
dóna oportunitat  
a 27 persones

Els beneficiaris, menors de 
30 anys, del programa de la Ge-
neralitat tindran un contracte 
de treball a l’Ajuntament du-
rant un any i es distribueixen 
en una vintena de departa-
ments municipals.

U

Benlloch signa els 
primers pisos del 
Banc d’habitatge 

Es tracta de cinc immo-
bles  pont amb els  quals 
l’Ajuntament podrà donar 
millor resposta a situacions 
d’emergència social derivades 
de la pèrdua d’un habitatge. 
S’han adquirit a Caixa Rural, 
Fundació Flors i un particular.

U

Creen la primera 
Escola d’Atletisme 
Adaptat  provincial

La pista d’atletisme de la 
Ciutat Esportiva Municipal 
acull un clínic de presentació 
de la iniciativa  impulsada pel 
Club d’Atletisme de Vila-real, 
de la mà de Relleu Paralímpic.

U

Vila-real assumeix 
la presidència del 
Fons de Solidaritat

La ciutat ostenta el càrrec 
durant aquest mandat, 2019-
2023, i es converteix en la pri-
mera localitat de la provín-
cia de Castelló que exerceix 
la màxima representativitat 
d’aquest ens autonòmic

U



tema del mes

El Ple aprova la pujada del 10% de 
l’IBI per a reequilibrar els comptes 
Ix endavant per «responsabilitat» davant la baixada d’ingressos, l’augment de despeses i després d’haver pagat 28 milions en sentències

E l Ple de l’Ajuntament 
ha aprovat, en sessió ex-
traordinària i els vots en 
contra dels quatre partits 

de l’oposició --PP, Compromís, 
Ciutadans i Vox-- i l’abstenció 
d’Unides Podem, la modificació 
de l’ordenança de l’impost de 
béns immobles (IBI) de naturale-
sa urbana que inclou la variació 
del tipus impositiu del 0,62115 
al 0,68326, així com altres canvis 
en aquesta normativa fiscal per 
a introduir noves bonificacions 
que incentiven l’activitat econò-
mica i facilitats de pagament 
amb el fraccionament fins a cinc 
terminis sense interessos.

El portaveu de l’equip de go-
vern, Javier Serralvo, ha assenya-
lat que «cap governant s’alegra 
d’haver de pujar els impostos» 
però ha defensat aquesta modi-
ficació de l’ordenança, que com-
portarà un increment del 10% en 
la recaptació per aquest impost 
després de huit anys congelat, 
com a única solució per a «equi-
librar els comptes municipals» 
que, segons ha explicat, es veuen 
seriosament compromesos de 
cara a 2020 per la caiguda dels 
ingressos, l’augment de despeses 
en àrees com la gestió de residus, 
però sobretot per «l’herència ruï-
nosa» de sentències i pagaments 
urbanístics derivats de l’etapa 
del PP que han suposat ja una 
despesa de 28,3 milions d’euros 
en huit anys, a més del préstec 
de 20 milions d’euros que van 
demanar els populars i del qual 
«portem ja pagats 10 milions en 
amortitzacions i 6,5 milions en 
interessos».

dIfIcultats EconòmIquEs
«En total, quasi 45 milions 
d’euros que hem assumit fins ara 
congelant la contribució durant 
huit anys, dels quals, durant tres 
anys la baixàrem pensant que po-
dríem parar la sagnia urbanísti-
ca», ha remarcat Serralvo. A això 
s’uneix un increment de despe-
ses en qüestions com la recolli-
da i tractament de residus, «que 
ha suposat que paguem 950.000 
euros més que el 2012», uns di-
ners que van a càrrec de recur-
sos ordinaris perquè «cal recor-
dar que Vila-real no té taxa de 
fems»; i una caiguda d’1,4 milio-
ns en els ingressos previstos per a 
2020 pel minvament d’ingressos 
en les plusvàlues, la reducció de 
l’aportació de l’Estat a les arques 
municipals o la desaparició de 
l’IBI de l’AP-7, entre d’altres.

Segons els càlculs de l’equip de 

govern, avalats pels informes 
de la Intervenció, es necessiten 
2,5 milions d’euros més en in-
gressos l’any vinent, dels quals 
aproximadament dos es recap-
taran a través de l’IBI i uns altres 
500.000 es reduiran de despeses, 
tal com ha detallat el portaveu 
del govern.

Quant a les noves bonificacio-
ns que introdueix l’ordenança, 
Serralvo ha recordat que perse-
gueixen incentivar «la inversió, 
l’economia, la inclusió social i 
el projecte de ciutat». 

L’alcalde, José Benlloch, ha 
insistit que les administracio-
ns locals «tenen l’obligació de 
quadrar ingressos i despeses» i 
que la pujada de l’IBI és l’única 
solució per a «quadrar el pres-
supost» i evitar una possible 
intervenció per part de l’Estat. 
Benlloch ha recriminat a PP, 
Compromís, Ciutadans i Vox el 
seu vot en contra «sense apor-
tar cap proposta ni alternativa 
per a equilibrar els comptes». 
En canvi, ha agraït a Unides 
Podem, soci de govern del PS-
PV, la seua «responsabilitat» en 
l’abstenir-se.

El PP va argumentar que 
aquesta pujada respon a la «ne-
cessitat de mantenir un projec-
te de ciutat faraònic d’esquenes 
als veïns». 
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Per la seua part, des de Com-
promís, Josep Pasqual Sancho 
va afirmar que els socialistes no 
van ser «honestos» per no infor-
mar de la intenció de pujar l’IBI 
abans de les eleccions «ja que 
ningú en el seu seny pot creure 
que no saberen que havien de 
pujar impostos».

Des de Ciutadans, Domingo 
Vicent va indicar que aquesta 
situació no és «aliena a la ges-
tió» dels vuit anys del govern 
local i que no poden excusar-
se en l’herència rebuda en ma-
tèria urbanística ja que «no han 
fet res per solucionar-la».

Des de VOX van plantejar 
alguns dubtes traslladats, en 
paraules d’Irene Herrero, pel 
veïnat respecte a la possibili-
tat de preveure alguna de les 
despeses extraordinàries o re-
duir algunes partides abans 
d’haver arribat a l’increment 
de l’impost.

més dades

L’ordenança de l’impost de 
vehicles de tracció mecànica 
(IVTM) s’ha moficat per a poder 
aplicar bonificacions del 75% als 
vehicles d’emissió zero i un 50% 
als denominats vehicles ECO. 
D’aquesta manera, l’ordenança 
de l’IVTM s’adapta a les noves 
categories de vehicles, segons 
la classificació ambiental del Re-
glament general de vehicles, i la 
seua modificació de 2018. 

«L’impost de vehicles de Vi-
la-real és un dels més baixos de 
la província, tal com acredita 
l’informe sobre taxes i impostos 
municipals elaborat per l’UJI. 
Així i tot, i amb l’objectiu també 
d’adaptar l’ordenança a les últi-
mes classificacions incorporades 
al reglament general, definim bo-
nificacions especials en la línia de 
premiar la sostenibilitat i el res-
pecte pel medi ambient», van dir 
de l’equip de govern. En concret, 
la modificació de l’ordenança es-
tableix una bonificació del 75% a 
favor de vehicles amb categoria 
ambiental 0 emissions i una bo-
nificació del 50% per als vehicles 
d’etiqueta ambiental ECO. 

L’ordenança de l’impost de 
vehicles manté les exempcions 
ja previstes en la normativa vi-
gent en l’actualitat, com en el cas 
d’ambulàncies, vehicles de trans-
port urbà o matriculats per per-
sones amb mobilitat reduïda, en-
tre d’altres. Igual que s’ha fet en 
el cas de l’ordenança de l’IBI, s’ha 
comptat per primera vegada amb 
un informe d’impacte de gènere 
sobre les polítiques fiscals. 

«Són canvis mínims, però 
que demostren el compromís 
de l’Ajuntament per adaptar la 
normativa municipal a les noves 
realitats i reglamentacions, amb 
l’objectiu últim d’incentivar l’ús 
de vehicles menys contaminants 
que ens ajuden a avançar cap a 
un horitzó de zero emissions i 
una ciutat més sostenible», van 
afirmar.

U

Bonificacions 
també a l’IVTM
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Les noves bonificacions de l’IBI 
incentivaran l’activitat econòmica
També es vol afavorir la diversificació i iniciar el camí cap a un model basat en la tecnologia i el coneixement

L ’alcalde, José Benlloch, ha 
anunciat la modernització 
de les ordenances fiscals 
de l’Ajuntament per a in-

corporar incentius i bonificacions 
que «ajuden veïns i empreses» a 
fer front al pagament dels im-
postos necessaris per al funcio-
nament de la ciutat i els serveis 
públics. Aquests canvis afectaran 
l’Ordenança fiscal que regula 
l’impost de béns immobles (IBI), 
així com l’Ordenança de l’impost 
de vehicles de tracció mecànica, i 
tenen com a principals objectius 
«incentivar l’activitat econòmica 
i la creació d’ocupació, beneficiar 
les persones o famílies amb més 
dificultats, així com diversificar 
l’economia per a caminar cap a 
un model basat en la tecnologia 
i el coneixement».

Per a això, Benlloch ha subrat-
llat que, en el cas de l’IBI, la pro-
posta, a més de mantindre totes 
les exempcions previstes per llei, 
era la «d’incloure més bonifica-
cions, fins a convertir-nos en el 
municipi amb més beneficis fis-
cals de l’IBI de tota la província». 

dIFeReNTs INCeNTIUs
El primer edil ha destacat de ma-
nera especial tres incentius: d’una 
banda, es bonificarà un 95% l’IBI 
als immobles d’organismes pú-
blics d’investigació i universitats 
tant públiques com privades. La 
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AUGMENT DE DESPESES

  55 milions d’euros des de 2011 en herència del 
PP: 28,4 milions en urbanisme + 10 milions en 
amortització i 6,5 milions en interessos del prés-
tec de 20 milions + 9 milions d’euros en factures 
als calaixos

  1,4 milions d’euros més en personal (actualit-
zació de salaris determinada pel Govern; noves 
places per a noves competències delegades en 
dependència o menors)

600.000 euros de sobrecostos dels fems

IPC acumulat del 10% des de 2011 a 2020

  Més IVA: del 18 al 21% general i del 8 al 10% 
reduït

  Més despeses en manteniment per l’engegada 
de noves infraestructures: Centre de Tecnifica-
ció Esportiva, Piscina del Termet, Ciutat Espor-
tiva Municipal, Convent, espai d’art, BUC, etc.

  Més ajudes a entitats: 3 milions d’euros anuals 
en aliança amb la societat (en 2011, eren 700.000 
euros)

Més serveis: autobús urbà gratuït

DESCENS DELS INGRESSOS

500.000 euros menys en plusvàlues

300.000 euros menys d’aportació de l’Estat

  Alliberament de l’AP7: 180.000 euros menys
per l’IBI

  400.000 euros menys per l’IBI de zones 
urbanitzables no programades, que passen
a rústic

RISC D’INTERVENCIÓ

  El deute municipal està en el 69,58%. Amb la 
previsió de noves sentències derivades de 
l’urbanisme del PP, existeix el risc d’arribar a un 
75% d’endeutament -que suposaria la interven-
ció per part de l’Estat- si no s’augmenten els 
ingressos.

de tracció mecànica, l’alcalde ha 
recordat que a Vila-real «és dels 
més baixos de la província», però 
malgrat això s’han aprovat boni-
ficacions en la línia de premiar 
la «sostenibilitat i el respecte pel 
medi ambient». 

Finalment, Benlloch ha inci-
dit que aquestes mesures bus-
quen oferir facilitats i incentius 
a veïns i empreses en un moment 
d’especial dificultat econòmica 
per a l’Ajuntament, que ha por-
tat l’equip de govern a haver de 
plantejar la pujada de l’IBI.

INFoRme
Benlloch ha recordat que durant 
els últims huit anys Vila-real ha 
mantingut l’IBI congelat i ha 
recalcat que la pujada del 10% 
suposa un increment «moderat» 
tenint en compte que Vila-real és 
un dels municipis de la província 
amb la pressió fiscal més baixa, 
segons l’Informe sobre taxes i 
quantificació d’impostos munici-
pals de ciutats de l’entorn de Vi-
la-real i de ciutats de la Comuni-
tat Valenciana amb una població 
similar a Vila-real, elaborat per 
Germán Orón Moratal, catedrà-
tic de Dret Financer i Tributari 
de la Universitat Jaume I i, Diego 
González Ortiz, professor titular 
de Dret Financer i Tributari de la 
Universitat Jaume I, amb data de 
febrer de 2019. 

segona de les bonificacions serà 
del 50% i es podran beneficiar 
els immobles destinats a lloguer 
d’habitatge, sempre que el preu 
del lloguer no supere els límits 
que s’establiran a través d’una 
normativa municipal.

Així mateix, la modernitza-
ció de l’ordenança de l’IBI tam-
bé incorporarà una bonificació, 
que l’alcalde ha destacat de ma-
nera especial, de fins al 95% per 
als immobles subjectes a acti-

vitats econòmiques declarades 
d’especial interés o utilitat mu-
nicipal decidides pel Ple, per con-
córrer causes socials, culturals, 
històriques i artístiques o de fo-
ment de l’ocupació. L’alcalde ha 
posat com a exemple la possibili-
tat de bonificar l’IBI a projectes 
d’economia social que donen 
ocupació a persones amb diver-
sitat funcional o col·lectius vul-
nerables.

Respecte a l’impost de vehicles 

més mesURes

La modernització de l’Ordenança 
fiscal de l’impost de béns immobles 
(IBI) inclou les modificacions per a fa-
cilitar el pagament fraccionat fins a 
cinc terminis sense interessos. 

En l’actualitat, el fraccionament 
màxim previst per l’ordenança està 
fixat en tres terminis. «Els contribue-
nts podran sol·licitar el pagament 
dels rebuts domiciliats en cinc frac-
cions del mateix import cadascuna 
i tindrà el seu venciment amb caràc-
ter mensual», ha explicat l’alcalde, 
José Benlloch, que es reportaran a 

U
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Pagament fraccionat de 
l’IBI fins a cinc terminis

partir del mes de juny durant cinc 
mesos consecutius, fins al mes 
d’octubre. L’alcalde ha destacat que 
«inicialment vam plantejar la pos-
sibilitat d’incloure quatre terminis 
però finalment hem pogut ampliar-
los a cinc, sent sensibles amb aque-
lls veïns i empreses que es troben en 
situació de dificultat per a fer front a 
les seues obligacions fiscals».

La modificació de l’Ordenança 
fiscal de la contribució també intro-
dueix millores en la gestió adminis-
trativa interna.

U



Vila-real suma els primers cinc pisos del 
banc d’habitatge per a necessitats socials
L’alcalde, José Benlloch, signa l’adquisició d’immobles amb Fundació Flors, Caixa Rural Vila-real i un particular

L ’alcalde, José Benlloch, 
ha signat la compra dels 
cinc primers habitatges 
del banc de pisos pont 

amb els quals l’Ajuntament po-
drà donar millor resposta a situa-
cions d’emergència social deriva-
des de la pèrdua d’un habitatge. 
La compravenda i lliurament de 
claus s’ha formalitzat aquest ma-
tí, amb els tres propietaris de les 
cinc residències adquirides: tres 
de Fundació Flors, una de Caixa 
Rural Vila-real i una cinquena 
d’un propietari particular. Les 
tres operacions sumen un total 
de 232.000 euros.

«La creació d’aquest banc 
d’habitatge pont social era una 
de les assignatures pendents 
d’aquest equip de govern que 
més ens han dolgut. Finalment, 
després de batallar molt i supe-
rar moltes traves administrati-
ves i problemes, podem forma-
litzar hui la compra d’aquests 
cinc habitatges, els primers del 
banc municipal de pisos pont 
amb el qual volem donar una 
resposta més àgil i digna a les fa-
mílies que s’enfronten al drama 
de perdre l’habitatge», diu Ben-
lloch. Els pisos pont es plante-
gen, d’aquesta manera, com una 
alternativa residencial de caràc-
ter temporal, mentre es tramita 
l’ajuda o la solució definitiva a 
la problemàtica concreta de ca-
da família.

El banc d’habitatge per a emer-
gència social arranca amb tres 
habitatges al carrer de Sant Joan 
Bosco, adquirits a la Fundació 
Flors per 19.000, 24.000 i 19.000 
euros, respectivament; una al-

Benlloch en el moment de les signatures de les adquisicions amb responsables de Fundació Flors i de Caixa Rural.

dicions del mercat immobiliari 
actual, amb molt poca oferta de 
lloguer, i la manca d’alternatives 
per a donar resposta a situacions 
imprevistes», valora Benlloch.

Durant la signatura de la com-
pravenda, el director de la Fun-
dació Flors, Silverio Pérez; el 
director general de Caixa Rural 
Vila-real, Manuel Cubertorer, 
i el tercer propietari dels pisos 
adquirits han entregat les claus 
dels habitatges a l’alcalde.

tra residència d’un particular 
al carrer de Pere III, adquirida 
per 62.000 euros; i un pis de la 
Fundació Caixa Rural Vila-real, 
situat a la plaça de Sant Ferran, 
la compra de la qual s’ha tancat 
per 108.000 euros.

«Amb aquests cinc pisos, po-
dem oferir ja un banc d’habitatge 
en condicions per a donar respos-
ta als problemes habitacionals 
de les famílies de manera més 
digna, adequada i sostenible que 

l’allotjament en hostals al qual 
hem hagut de recórrer fins ara 
davant la manca de pisos de pro-
pietat municipal», valora Ben-
lloch, que avança la intenció de 
l’equip de govern de continuar 
ampliant el banc amb nous pi-
sos a mitjà termini. «Malgrat les 
dificultats econòmiques, gravís-
simes, que travessa el consistori, 
el problema de l’habitatge en 
situacions d’emergència social 
és apressant, a causa de les con-

eL pp CRitiCa eL maL estat 
deL seRVei muniCipaL  de 
pRèsteC de BiCiCLetes

El PP ha denunciat que el 
servei Bicivila’t sols disposa 
d’una bicicleta per a una ciu-
tat de més de 50.000 habitants 
així com que de les vuit esta-
cions que hi ha a la ciutat, cinc 
d’aquestes no funcionen. Un 
fet que posa de manifest «la 
nefasta gestió de l’Ajuntament 
dels recursos públics», tal com 
ha lamentat el regidor del PP, 
Carlos Gil. Per això han pre-
sentat una moció de millora 
d’aquest servei.

U

Breus

CompRomís insta a demanaR 
eL RetoRn de Les Restes de 
Veïns aL VaLLe de Los Caídos

Compromís ha presentat 
una moció en la qual insta 
l’Ajuntament a sol·licitar el 
retorn de les restes mortals 
de 268 veïns que encara ro-
manen soterrats al Valle de 
los Caídos com a gest de com-
pliment amb la memòria his-
tòrica i perquè «les famílies i 
la societat mereixen una res-
posta i tindre l’oportunitat de 
soterrar com i on consideren 
els seus familiars», van dir.

U

Cs ReCLama puBLiCaR on Va 
a paRaR Fins a L’úLtim Cèntim 
deLs impostos muniCipaLs

La portaveu adjunta de 
Ciutadans (Cs), Natalia Gil, 
ha anunciat que el seu partit 
ha exigit a l’equip de Govern 
publicar on va a parar fins a 
l’últim cèntim dels impostos. 
Un exercici de transparència 
per tal que la ciutadania sàpia 
«el cost dels serveis i els seus 
usuaris o l’estat d’execució 
dels pressupostos», va indicar.

U

L’ALUMNAT deL coL·Legi 
LA PANderoLA coNeiX coM 
FUNcioNA L’AJUNTAMeNT

U

L’Ajuntament de Vila-real ha rebut  
l’alumnat de secundària del Col·legi 
Públic d’Educació Especial La Panderola, 
en el marc del projecte curricular Coneix 
Vila-real. L’acte ha comptat amb 23 
alumnes i 11 membres del professorat 
que han pogut conéixer de primera mà 
les instal·lacions i el funcionament del 
consistori. Els escolars han sigut rebuts 
per diversos representants municipals 
encapçalats per les regidores de 
Tradicions, Noelia Samblás, i d’Educació, 
Aida Beteta. Durant la recepció, que 
ha tingut lloc a la sala de plens, alguns 
alumnes han pogut preguntar als 
diferents membres de la corporació 
els seus dubtes sobre el funcionament 
de la institució. L’acte ha finalitzat amb 
l’entrega d’uns obsequis per part de 
l’Ajuntament.

Municipal
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Les obres de la ronda Sud-oest avancen 
perquè l’eix siga una realitat l’any 2021
Després d’anys de reivindicacions, aquest vial alleujarà de trànsit pesat el nucli urbà amb una inversió de la Generalitat de 7,8 milions d’euros

Les obres de la ronda Sud-oest 
«comencen a ser una reali-
tat», després d’anys de rei-
vindicacions. L’alcalde, José 

Benlloch, ha acompanyat el presi-
dent de la Generalitat Valenciana, 
Ximo Puig, i el conseller de Polí-
tica Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat, Arcadi España, en una 
reunió a peu d’obra amb l’UTE 
que executa els treballs, Durantia-
CESC, adjudicats per la Generali-
tat per 7,8 milions d’euros amb un 
termini d’execució de 18 mesos.

«És una infraestructura que 
portem dècades reivindicant a 
Vila-real i ara comença a ser una 
realitat», assenyala Benlloch, que 
ha agraït l’aposta de la Generali-
tat per Vila-real. Puig destaca que 
la ronda serà «fonamental» per al 
creixement i la sostenibilitat de la 
ciutat i de la comarca.

«És una obra clau que Vila-real 
porta ja massa anys esperant i que, 
per fi, serà realitat l’any 2021», de-
clara Puig. «La ronda Sud-oest és 
una obra de qualitat, model dels 
projectes que volem desenvolupar 

Els responsables autonòmics i locals van conéixer els detalls de les tasques. Els treballs han començat per la carretera d’Onda que ja estava en obres.

en tota la Comunitat, i fonamen-
tal per a la mobilitat a la comarca, 
tant de les persones com del clús-
ter de la ceràmica», agrega.

El conseller Espanya ha destacat 
que es tracta d’una «actuació mo-
derna» que «millora la sostenibi-
litat de l’entorn» i «garanteix un 

desenvolupament sostenible i 
econòmic de l’àrea industrial».

Amb aquest objectiu, el projecte 
inclou un carril de ciclovianants, 
una calçada de dos carrils de cir-
culació --un per sentit-- i bandes 
d’integració ambiental arbrades 
en els marges. Les obres han co-

mençat per la carretera d’Onda.
D’altra banda, i respecte al pro-

jecte de connexió amb la N-340 a 
través d’una rotonda, el president 
autonòmic ha explicat que l’accés 
es valorarà en funció dels fluxos 
de trànsit que es generen després 
de la liberalització de l’AP-7. En 

aquest sentit, Puig ha afirmat que 
el Ministeri de Foment té «una 
posició oberta» respecte a la posi-
ció del Consell que opta per una 
rotonda com «una solució més 
sostenible i urbana» respecte 
d’altres opcions com els passos 
elevats o subterranis.



El Ayuntamiento incorpora los 27 
beneficiarios de Avalem Joves +
Una veintena de departamentos reciben a alguno de los jóvenes de este programa

J osé Benlloch ha dado la 
bienvenida a los 27 jóvenes 
menores de 30 años que du-
rante un año tendrán un 

contrato de trabajo en el Ayun-
tamiento de Vila-real a través 
del programa Avalem Joves +, 
cofinanciado por la Generalitat 
valenciana, el Ayuntamiento y la 
Unión Europea, a través del Pro-
grama Operativo de Empleo Juve-
nil del Fondo Social Europeo.

El consistorio recibe por terce-
ra vez subvención para llevar a 
cabo esta iniciativa, heredera de 
la pionera Vilabeca, impulsada 
por el equipo de gobierno de Vi-
la-real en 2012, y que en esta oca-
sión incorpora como principal 
novedad que todos los partici-
pantes recibirán una formación 
complementaria para ayudarles 
a encaminar su futuro laboral 
y ofrecerles «herramientas para 
emprender nuevos proyectos» 
una vez finalicen su paso por el 
Ayuntamiento.

El pEso dE vilA-rEAl
Benlloch ha destacado que Vila-
real es el municipio de la provin-
cia que, proporcionalmente a su 

población, más beneficiarios in-
corpora a esta edición de Avalem 
Joves +, que incluye los planes 
Empuju - -destinado a la contra-
tación de menores de 30 años- - 
y Emcuju - -para menores de 30 
años cualificados- -. En total, el 
programa supondrá una inver-
sión de más de 603.000 euros, 
en colaboración con la Genera-
litat valenciana «sin la cual no 
podríamos desarrollar este tipo 
de planes de empleo porque los 
ayuntamientos tenemos muy li-
mitadas nuestras competencias», 
ha recordado el primer edil. Al 
respecto, el alcalde ha recalcado 
que «somos la ciudad con menos 
paro juvenil de la provincia, y du-
rante diez meses consecutivos, la 
ciudad de la Comunitat Valencia-

na de más de 40.000 habitantes 
con menor tasa de paro».

En su intervención ante los be-
neficiarios, el alcalde les ha ani-
mado a «aprovechar esta oportu-
nidad que supone trabajar en el 
Ayuntamiento y adquirir expe-
riencia laboral». «Vosotros sois el 
ejemplo del nuevo modelo de ciu-
dad que queremos. Necesitamos 
vuestro talento y vuestras ideas, 
porque de programas como és-
te y de la pionera Vilabeca han 
salido proyectos muy interesan-
tes, algunos de los cuales hemos 
podido hacer realidad y otros los 
tenemos en cartera para el futu-
ro», ha concluido el alcalde.

Los participantes en este pro-
grama de empleo desarrollarán 
su trabajo en una veintena de 
departamentos municipales: 
Servicios Públicos, Catastro, In-
tervención, Participación Ciuda-
dana, Tesorería, Contratación, 
Juventud, Tradiciones, Servicios 
Sociales, Recursos Humanos, 
Secretaría Jurídica, Deportes, 
UNED, Educación, Oficina Pre-
supuestaria, Relaciones Institu-
cionales, Economía, Turismo, 
Museos y Alcaldía.

En total, el programa 
supondrá una inversión 
de más de 603.000 
euros, con ayuda de la 
Generalitat valenciana

U

destinan 150.000 euros 
para nuevas mejoras en la 
futura sede de Cruz roja
El Pleno ha aprobado una mo-
dificación de crédito para desti-
nar 150.000 euros a una nueva 
fase de reforma del edificio de la 
antigua estación de la Pandero-
la donde está previsto ubicar la 
nueva sede de la asamblea local 
de Cruz Roja. Asimismo, esta 
operación de suplemento de cré-
dito contempla dedicar 711.000 
euros del canon del agua a rea-
lizar una serie de mejoras en la 
red de abastecimiento de agua 
potable de la localidad.

La operación se financia, se-
gún ha explicado el alcalde, Jo-
sé Benlloch, con «ahorros» co-
rrespondientes a «obras que de 
momento no se van a ejecutar» 
o proyectos que «se han adjudi-
cado por menos de la cantidad 
prevista en la licitación», dinero 
que, por ley, no puede destinar-
se a gasto corriente ya que pro-
viene, en parte, de la venta de 
parcelas de la carretera de Onda 
y debe dedicarse a inversión pa-
ra la mejora de patrimonio o in-
fraestructuras municipales.

El Ayuntamiento ya llevó a 
cabo una primera fase de ade-

cuación pero, tal y como ha 
explicado el primer edil, esta 
actuación es insuficiente para 
las necesidades de la asamblea 
local de Cruz Roja, que en los 
últimos años ha multiplicado 
sus actividades, desarrollando 
en la actualidad más de 15 pro-
gramas y un equipo técnico más 
amplio, con unas necesidades 
de equipamiento específicas, 
sobre todo en materia de teleco-
municaciones y climatización.

Por otro lado, 711.000 euros 
del canon de agua potable que 
se abona en el recibo del agua 
servirá para realizar de mejoras 
en la red de abastecimiento. Se-
gún ha detallado el alcalde, se 
actuará en tramos de las calles 
Torrehermosa, Pintor Gimeno 
Barón y Gamboa, y además, en el 
depósito de la Bassa del Poble.

Gran parte de esta inversión, 
unos 400.000 euros, financia-
rá la instalación de un nuevo 
hidrante en la red de abasteci-
miento del Consorcio de Aguas 
de la Plana Baixa, para paliar 
los problemas de suministro 
que sufren algunas empresas.

la antigua estación de la panderola ya sufrió una primera fase de acción.

vila-real cierra el tercer trimestre de 2019 
con un período medio de pago de 29 días
El portavoz del equipo de gobier-
no, Javier Serralvo, ha dado a co-
nocer que, según los datos certi-
ficados por la Secretaría munici-
pal, el Ayuntamiento ha cerrado 
el tercer trimestre del año con 
un período medio de pago de 29 
días. Serralvo ha comparecido a 
raíz de las críticas vertidas desde 
Compromís sobre los plazos que 
maneja el consistorio en la actua-
lidad para abonar las facturas a 
proveedores. 

Serralvo ha acusado a Compro-
mís, y en concreto a su portavoz, 
Josep Pasqual Sancho, de «mez-
clar» y «manipular» datos de in-
formes municipales, «tomando 
además como referencia cifras 

de 2018, cuando ellos estaban 
aún en el equipo de gobierno y 
por tanto eran parte de la gestión 
que ahora critican». El portavoz 
ha recriminado la «incapacidad» 
de Sancho y le ha remitido a con-
sultar los datos publicados en la 
propia página web municipal, 
donde, según ha detallado, el pe-
ríodo medio de pago del último 
trimestre se sitúa en 29,26 días, 
mientras que en el primer y se-
gundo trimestre de 2019, este in-
dicador registró 16,98 y 26 días 
respectivamente. Además, en 
2018, se bajó a 14,18 días.

«Si hemos tenido dificultades 
en algunos ejercicios ha sido por-
que no hemos tenido todo el di-

nero en el presupuesto a princi-
pios de año, pero Compromís es 
conocedor de lo complicado que 
es gestionar la herencia recibida 
del PP y por eso ahora nos vemos 
abocados a aprobar una subida 
de la contribución», señala. 

Desde el equipo de gobierno se 
preguntan «cómo Compromís, 
que ha sido parte del gobierno y 
que también ha tenido notas de 
reparo en la gestión de sus con-
cejalías, puede ahora manipular 
y confundir los datos de esta ma-
nera». 

Finalmente, el concejal ha la-
mentado la «deriva» y la «memo-
ria tan corta y selectiva que tiene 
ahora Compromís».

reciplasa aprueba en 
vila-real un aumento del 
canon para inversiones
El Consejo de Administración 
de Reciplasa se ha reunido en 
Vila-real, con la participación 
del alcalde, José Benlloch, para 
aprobar los presupuestos del 
próximo ejercicio, que ascen-
derán a 16,3 millones de euros 
de los que 3,3 darán continui-
dad a las inversiones para mo-
dernizar las instalaciones de 
la planta de Onda que, con un 
presupuesto global de 40 millo-
nes, permitirán reducir los cos-
tes económicos y ecológicos del 
tratamiento de los residuos. 

Para afrontar los sobrecostes 

generados por la colmatación 
del vertedero de Onda y estas 
nuevas inversiones, el Consejo 
ha aprobado por unanimidad la 
subida de un 6% del canon de 
transferencia y de tratamiento 
de residuos de poda y volumino-
sos y un 9% el de tratamiento y 
eliminación de residuos respec-
to a las cuotas de este año. 

Desde 2014, la gestión de los 
residuos domésticos ha supues-
to un sobrecoste de 600.000 
euros para Vila-real, que se ha 
asumido sin crear tasas especí-
ficas.
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los jóvenes participaron en una sesión de bienvenida en la BUC.



Vila-real finalizará este año las acciones 
de modernización de cinco polígonos
Con fondos del IVACE se obra en Molí Nou, carretera de Onda y Les Voltes, y este mes también en Reg Nou y Travessa

L a mejora y modernización 
de los polígonos industria-
les incluidos en el plan 
de reindustrialización 

avanzan siguiendo el calenda-
rio previsto y, si no se producen 
contratiempos, las obras en las 
cinco áreas industriales que sub-
venciona el Instituto Valenciano 
de Competitividad Empresarial 
(Ivace) estarán completadas antes 
de que acabe el año. Así lo ha ex-
plicado el concejal responsable 
del área de Territorio, Emilio M. 
Obiol, quien ha dado cuenta del 
estado de ejecución de los pro-
yectos financiados por parte del 
gobierno autonómico, y que su-
man una inversión total de cerca 
de 2,5 millones de euros.

Tal y como ha recordado Obiol, 
estas actuaciones forman parte 
del plan de reindustrialización 
de Vila-real que tiene como obje-
tivo «mejorar el potencial indus-
trial de la ciudad». Las máquinas 
trabajan desde hace meses en las 
zonas de Molí Nou, Les Voltes y 
Carretera de Onda. Con todo, 
Obiol ha destacado que al tratar-
se de obras financiadas con car-
go a las ayudas del Ivace de 2018 
«deben estar ejecutadas y paga-
das antes del 31 de diciembre». 
«Los técnicos del área de Territo-
rio están haciendo lo imposible 
para cumplir esta fecha y no per-
der las subvenciones», ha insisti-
do el concejal.

Obiol ha pedido disculpas por 
las molestias que puedan oca-
sionar todos estos trabajos y ha 
querido resaltar la transforma-
ción que supondrán estas inver-
siones puesto que solucionarán 
deficiencias en infraestructuras 
básicas como la canalización de 
pluviales, red de saneamiento, 
asfaltado o alumbrado público. 

Obiol mostró alguno de los planos con las actuaciones previstas en las áreas industriales que se mejoran este 2019.

Asimismo, también permitirán 
crear una red de carriles bici.

Asimismo, Obiol ha hecho hin-
capié en algunas modificaciones  
a los proyectos iniciales como la 
construcción de una rotonda en 
la carretera de Onda, a la altura 
del Sedenyet del Madrigal y la Sé-
nia de la Pau, «para garantizar la 
seguridad y mejorar la distribu-
ción del tráfico». En este punto, 
el concejal ha agradecido al pro-
pietario Pascual Safont, las facili-
dades para la cesión. También en 
la carretera de Onda se ha elimi-
nado, a petición de empresas, la 
mediana central prevista.

atiaL debate en ViLa-reaL 
sObre La digitaLización de 
La administración púbLica

La Asociación de Técnicos 
de Informática de la Adminis-
tración Local (ATIAL) ha cele-
brado en Vila-real una jorna-
da de debate sobre diferentes 
aspectos de la digitalización 
de la Administración pública. 
El concejal de Servicios Públi-
cos, Francisco Valverde, y el 
presidente de ATIAL, Fernan-
do Torregrosa, han abierto la 
jornada, que ha contado con 
ponencias como la gobernan-
za inteligente, ciudad digital y 
smart cities o personal TIC del 
sector local. 

U

breves

cOLgar pancartas en eL 
cOnsistOriO seguirá siendO 
mediante unanimidad 

Los seis grupos políticos que 
cuentan con representación 
en el Ayuntamiento --PSPV, PP, 
Compromís, Ciudadanos, Vox 
y Unides Podem-- renovaron, 
en junta de portavoces, la ne-
cesidad de que la decisión de 
colgar pancartas o elementos 
reivindicativos en la fachada 
de la casa consistorial sea uná-
nime y no por amplia mayoría. 
Un asunto abordado después 
del debate por el veto de Vox, 
el pasado 27 de junio, a que 
se colgara la bandera arcoíris, 
emblema del colectivo LGTBI.

U

árbOLes de La senda 
bOtánica dañan parte de 
una acequia deL sigLO Xiii

Las raíces de algunos árboles 
que crecen en la pared oeste del 
lecho del río Millars, entre el pa-
raje del Termet y el puente de 
Santa Quitèria, están provocan-
do daños puntuales en el muro 
que se conserva de la histórica 
Séquia de les Argamasses --de 
base romana, aunque con men-
ción escrita desde el siglo XIII--. 
De hecho, han aparecido grie-
tas importantes en uno de los 
tramos de este antiguo canal. 
Unos daños de los que se ha he-
cho eco el presidente de la AC 
Socarrats, Fermí Font.

U

eL cOnsOrciO deL mijares 
retOma eL cOntrOL de 
VisOnes americanOs

La Guardería rural del Con-
sorcio gestor del Paisaje Prote-
gido de la Desembocadura del 
río Mijares ha retomado los tra-
bajos de control del visón ame-
ricano. El Consorcio participa 
desde 2018 en el Life Lutreola 
España de la Unión Europea ba-
jo la coordinación del Servicio 
de Vida Silvestre de la Conselle-
ria de Medio Ambiente, Cambio 
Climático y Desarrollo Rural 
de la Generalitat valenciana. 
El proyecto busca salvaguardar 
el precario estado de conserva-
ción del visón europeo.

U

más datOs

Este mes arrancarán las obras en 
los polígonos de Reg Nou y Travessa, 
incluidos en las subvenciones del Iva-
ce de 2019. Proyectos de menor cala-
do «pero igualmente importantes si 
tenemos en cuenta que en el caso de 
Reg Nou la actuación permitirá dotar a 
esta pequeña área industrial de alcan-

U

Las mejoras en Reg Nou y 
Travessa arrancan también

tarillado», ha recalcado el responsable 
de Territorio, Emilio Obiol. En el polí-
gono Travessa, una de las principales 
acciones será la mejora de la conexión 
de esta zona industrial con el acceso 
desde la N-340. La previsión es que es-
tos dos proyectos también  concluyan 
antes de final de este año.

el mes de la sostenibilidad 
cierra la programación con 
una gala de premiados
La 15ª edición del Mes de la Sos-
tenibilidad, que organiza la Con-
cejalía de Agricultura, Sosteni-
bilidad, Transición Ecológica, 
Energética y Medio Ambiente se 
ha despedido con la tradicional 
Gala de la Sostenibilidad. La em-
presa Grúas Tomás, el productor 
ecológico Constantí Ortells, la 
ONG Pankara y la plataforma No 
más colillas en el suelo de Vila-
real son los premiados. 

«Durante el último mes, hemos 
puesto el acento, a través de acti-
vidades divulgativas y charlas, en 
cómo podemos contribuir desde 

diferentes ámbitos a caminar ha-
cia un presente y un futuro más 
respetuoso con el entorno. Qué 
mejor forma de culminar este 
Mes de la Sostenibilidad que re-
conocer a diferentes entidades 
que, con su labor diaria, contri-
buyen a hacer de Vila-real una 
ciudad más sostenible», señala 
el concejal del área, José Ramón 
Ventura Chalmeta.

Actividades para escolares, la 
exposición #HortAttack, ponen-
cias o una mesa de debate han 
completado la programación de 
esta edición. también se reconoció a los alumnos que fabricaron juguetes reciclados.
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Benlloch preside la mesa de la XV 
Asamblea ordinaria de la FVMP
El alcalde de Vila-real defiende el papel de los ayuntamientos y aborda los retos de futuro

La mesa de la reunión ordinaria de la Federación estuvo presidida por Benlloch que defendió el municipalismo.

E l alcalde, José Benlloch, 
ha presidido la mesa de la 
15ª Asamblea general ordi-
naria de la Federación Va-

lenciana de Municipios y Provin-
cias (FVMP), de la que ha salido 
la nueva ejecutiva y consejo de 
la FVMP de la actual legislatura. 
La asamblea ha confirmado por 
unanimidad al alcalde de Elda, 
Rubén Alfaro, como presidente 
de la Federación. 

Benlloch tuvo palabras para el 
nuevo responsable de la Federa-
ción. «Le deseo, junto a  su nuevo 
equipo, el mejor de los éxitos pa-
ra los próximos cuatro años en la 
reivindicación de las necesidades 
de los gobiernos locales. En tiem-
po de ruidos y la imposibilidad 

de llegar a acuerdos por parte de 
los políticos en otros ámbitos, que 
todo el municipalismo valencia-
no, independientemente del parti-
do, llegue a un consenso sobre su 
órgano de gobierno en la FVMP es 
un excelente gesto y mensaje», 
destacó Benlloch, quien fue tam-
bién vicepresidente de la entidad 
en la legislatura 2011-2015, que 
también ha defendido el valor del 
municipalismo y la importancia 
de la entidad para hacer frente a 
los retos comunes de los diferen-
tes municipios del territorio.

 El primer edil destacó en su 
intervención la importancia de 
los consistorios al ser «la prime-
ra institución a la que acuden los 
vecinos y vecinas, aquella que no 

cierra nunca las puertas» y rei-
vindicó el papel fundamental de 
los ayuntamientos para «la con-
solidación de la democracia y el 
progreso de nuestra sociedad».

Así mismo, el alcalde apeló a 
que es «una responsabilidad de 
todos» luchar contra la despobla-
ción. «Si difícil es el día a día en 
la gestión de una ciudad, aun es 
más vivir y gestionar un pueblo 
pequeño con pocos recursos y sin 
remuneración de los represen-
tantes municipales», defendió.

El responsable municipal des-
tacó que todavía están abiertos 
grandes debates como «la moder-
nización, la mejora de la eficacia 
y la necesidad de financiación de 
las administraciones».

Vila-real rinde honores a 
sus difuntos en el Día de 
Todos los Santos

Vila-real ha celebrado la festivi-
dad de Todos los Santos en el Ce-
menterio Municipal con el tradi-
cional rosario y misa de difuntos 
organizada por la Asociación de 
Hijas de María del Rosario. La mi-
sa ha sido seguida por el tradicio-
nal homenaje a las víctimas del 
incendio del Cine Luz de 1912 y a 
las víctimas de todas las contien-
das. La corporación municipal, 
encabezada por el alcalde, José 
Benlloch, ha participado en las 
celebraciones, que han contado 
también con la colaboración de 
Acudim, Cruz Roja y Protección 
Civil, además de un servicio espe-
cial del autobús urbano gratuito. 
La misa ha sido retransmitida 
por la televisión local. 

El cementerio, al igual que en 
los últimos años, está sometido a 
una serie de mejoras para «recu-
perar más espacio y dignificar el 
recinto», en palabras de la edila 
delegada, Rosario Royo. «Segui-
mos trabajando con la idea de 
impulsar el reciclaje de las insta-
laciones, atendiendo, entre otros, 
las nuevas formas de entender 
los entierros y al hecho que la Re-

ligión católica, mayoritaria en la 
ciudad, acepta la incineración», 
argumenta la concejala. Así, la 
idea es mantener el camposanto 
«con un proyecto global de reor-
ganización del espacio y una po-
sible ampliación, en un futuro, 
en un solar colindante», asegura 
la edil de Cementerio.

Royo indica que la hoja de ru-
ta del trabajo se basa en cuatro 
acciones. La prioridad es conti-
nuar con la recuperación del 
mayor número de nichos posi-
ble, tanto los caducados como 
aquellos casos en los que los fa-
miliares han decidido reunificar 
a sus difuntos, «por lo que hay 
que exhumar y acondicionar pa-
ra reutilizarlos».

Respecto a la reparación del 
perímetro, las labores acometi-
das han permitido arreglar el ex-
terior norte y oeste, y cara al año 
que viene continuarán en el in-
terior «rehabilitando 72 nichos 
más», afirma. El aumento de in-
cineraciones también ha llevado 
a la construcción de nuevos co-
lumbarios y, han levantado 10 
panteones verticales. 

El sol intenso obligó a resguardarse en la sombra a los asistentes a la misa.

Vila-real conmemora el Día Internacional 
del Cáncer de Mama de la mano de AECC
La corporación municipal se su-
mó al Día Internacional del Cán-
cer de Mama, 19 de octubre. Con 
este objetivo, el Ayuntamiento y 
la Asociación Española Contra el 
Cáncer (AECC) Vila-real desplega-
ron una pancarta con el lazo ro-
sa que simboliza la lucha contra 
esta dolencia desde el balcón de 
Ca la Vila. El alcalde, José Benllo-
ch, y el presidente de AECC, Paco 
Bielsa, encabezaron el acto. Pocos 
días después, centenares de per-
sonas marcharon por la ciudad 
para apoyar la labor de la AECC. 
La marea rosa, color de la cami-
seta conmemorativa, recorrió va-
rios kilómetros desde la plaza del 
Llaurador hasta la plaza Major. La corporación municipal celebró el Día Internacional del Cáncer de Mama.

51 multas en el control del 
uso del cinturón y los SRI
La campaña que la Policía Local 
ha desarrollado para el control 
del uso del cinturón de seguridad 
y los sistemas de retención infan-
til (SRI) entre los conductores de 
la ciudad se ha saldado con un 
total de 51 denuncias. Según los 
datos facilitados por la Unidad 
de Tráfico de la Policía Local, se 
han inspeccionado 398 vehículos 
durante los siete días que ha du-
rado la campaña, y en 37 de los 
casos, el conductor no llevaba el 
cinturón de seguridad, lo que su-
pone un 9,2% de los casos.

En cuanto a los pasajeros que 
viajaban en asientos delanteros, 
de los 43 acompañantes inspec-
cionados, 4 de ellos han sido 

sancionados por no utilizar 
correctamente el sistema de 
retención. Respecto a los pa-
sajeros en asientos traseros, 
de los 15 controles realizados, 
prácticamente la mitad, 7, 
también han acabado en mul-
ta por no llevar el cinturón de 
seguridad.

La campaña de la Policía Lo-
cal tde Vila-real ha incidido en 
el correcto uso de los sistemas 
de retención infantil. Así, se 
han realizado un total de 29 
controles, que se han saldado 
con tres multas por no cum-
plir la normativa de este tipo 
de sistemas de retención en los 
asientos traseros.
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Plantean abrir el restaurante y centro de 
congresos El Molí al uso de la ciudadanía
El restaurante El Molí, ubicado 
junto al cauce del río Millars y en 
pleno paraje natural del Termet, 
ha cerrado nuevamente sus puer-
tas después de que el concesiona-
rio haya decidido no acogerse a 
la prórroga del contrato de ex-
plotación que el Ayuntamiento 
le adjudicó hace ahora cuatro 
años, en el 2015.

La decisión del hostelero abre 
varios escenarios para uno de 
los recintos más emblemáti-
cos de la ciudad, tanto por su 
emplazamiento como por las 
posibilidades que ofrecen sus 
instalaciones. Unos escenarios 
que estudiarán próximamente 
los técnicos municipales, jun-El restaurante, de propiedad municipal, ya estuvo cerrado varios años antes.

tamente con el ejecutivo local, 
mientras se realiza el inventario 
de los elementos existentes en 
su interior, antes de que el 8 de 
noviembre quede definitivamen-
te libre este espacio para el ocio 
y la restauración.

Al respecto, el alcalde, José 
Benlloch, plantea que, una vez 
el recinto vuelva a manos del 
Ayuntamiento, que es su pro-
pietario, exista la posibilidad de 
«poner a disposición de la ciuda-
danía esta infraestructura», por 
lo que analizarán la implanta-
ción de unos precios de alquiler 
de este espacio, de manera que 
lo puedan utilizar tanto los veci-
nos como entidades de todo tipo 

y empresas para poder desarro-
llar allí cualquier acto.

«Es decir, quien quiera podrá 
solicitar el uso del recinto y abo-
nar el precio correspondiente 
para celebrar allí una cena, una 
demostración gastronómica u 
otro tipo de evento», explica 
Benlloch.

«Estamos en un periodo de 
boom de nuestra gastronomía 
y ahora que el concesionario ha 
decidido no hacer uso de la pró-
rroga pensamos que es un buen 
momento para repensar los usos 
de este espacio referente que es 
El Molí, que está protegido y es 
patrimonio de toda la ciudada-
nía», concluye el munícipe.

Vila-real adaptará la normativa a la 
nueva realidad social de las tascas
Un abogado externo redacta un primer borrador para solucionar un tema «complejo»

La calle Pare Molina alberga la actividad de diferentes establecimientos a los que acuden decenas de personas.

El alcalde, José Benlloch, ha 
reunido la mesa técnica de 
coordinación para la adap-
tación de la normativa a 

la nueva realidad social que ha 
supuesto la zona de tascas con 
el objetivo de trasladarles los re-
sultados del primer borrador pre-
parado por el abogado externo y 
avanzar hacia una nueva regula-
ción de la actividad de los locales 
de la calle Pare Molina.

La mesa técnica, formada por 
el alcalde; la concejala de Seguri-
dad Ciudadana, Silvia Gómez, y 
miembros del departamento ju-
rídico, Policía Local, Urbanismo, 
Sanciones y Sanidad, ha debatido 
las diferentes opciones plantea-
das por el informe externo, que a 
partir de ahora se trabajarán en 
los diferentes departamentos pa-
ra la elaboración de una primera 
propuesta a trasladar tanto a los 
locales como a los vecinos de la 
zona. «Es un tema muy complejo, 
sobre el que, evidentemente, pue-

den haber opiniones muy dispa-
res, pero, tras la reunión de hoy, 
podemos decir que entre los téc-
nicos municipales hay ya un cier-
to grado de consenso en torno a la 
propuesta a plantear, en la línea 
de lo que ya apuntaba el informe 
externo de modificar nuestras 
actuales ordenanzas de terrazas 
y de convivencia ciudadana para 
adaptar la normativa municipal a 
una realidad social que no existía 
hasta ahora, como es la del tardeo 
y las tascas», indica Benlloch.

Una nueva regulación que dé 
respuesta a esta nueva realidad 
y que permita «compatibilizar 
la actividad y la convivencia en 
Pare Molina», señala el alcalde. 
Una vez trasladado el borrador 
a la mesa técnica, los diferentes 
departamentos municipales in-
corporarán sus propuestas. «Hay 
que articular el contenido de esta 
modificación de las normativas 
en una primera propuesta, que 
el abogado llevará a los locales y 

vecinos para tratar de consensuar 
una nueva regulación de la activi-
dad en la zona», agrega.

«El tardeo y la zona de tascas 
han surgido hace apenas dos 
años en Vila-real y se han ido con-
solidando como una actividad de 
ocio reflejo de la ciudad viva y di-
námica que somos. Pero, como 
toda nueva actividad, genera dis-
torsiones para las que, día a día, 
tratamos de buscar equilibrios 
que garanticen la convivencia. 
Hemos estado trabajando en esta 
cuestión desde hace mucho tiem-
po, contratando a un abogado ex-
terno para que analizara la situa-
ción y presentara una propuesta 
jurídico-técnica», dijo Benlloch.

Con todo, la querella presenta-
da por los vecinos de la zona en 
contra de esta actividad sigue ade-
lante y el 21 de noviembre están 
citados a declarar como investiga-
dos y unos días después lo harán 
la edil Silvia Gómez y los titulares 
de los locales de ese vial.

Accesibilidad o limpieza 
centran las peticiones de los 
Presupuestos Participativos

Vila-real ha celebrado la jorna-
da de debate de los VIII Presu-
puestos Participativos de la que 
han surgido las propuestas que 
finalmente se someterán a la 
fase de votación. El foro ha te-
nido lugar en la Biblioteca Uni-
versitària del Coneixement y, 
según ha explicado la conceja-
la de Participación Ciudadana, 
Miriam Caravaca, finalmente 
serán cerca de una veintena las 
peticiones que, hasta el 3 de no-
viembre, se podrán votar para 
decidir cuáles son más priorita-
rias para la ciudadanía. 

La jornada, en la que han 
participado alrededor de unas 
30 personas, entre vecinos que 
habían presentado propues-
tas, asociaciones y represen-
tantes del Consell de Xiquets 
i Xiquetes, se ha desarrollado 
en tres grupos de trabajo que 
han puesto sobre la mesa nue-
vas propuestas y han debatido 
sobre las peticiones recibidas 
durante la primera fase de los 
Presupuestos Participativos. 

En cuanto al contenido de 
las propuestas, Caravaca desta-
ca que los vecinos «demandan 
cuestiones del día a día». Así, 
las mejoras en aceras para ga-
rantizar la accesibilidad, mo-
vilidad, limpieza de solares, 
acciones contra la suciedad de 
las mascotas en la vía pública o 
aumento de contenedores cen-
tran el listado de demandas 
ciudadanas.

Entre las cuestiones plantea-
das destaca la adecuación y or-
denación del aparcamiento si-
tuado junto al centro de salud 
la Bòvila; continuar con el plan 
de adecuación de aceras para 
garantizar la accesibilidad de 
personas con movilidad redu-
cida; la mejora de señales de 
tránsito como semáforos y la 
colocación de espejos en algu-
nos cruces; el fomento de la in-
clusión sociolaboral para perso-
nas discapacitadas; el impulso 
de campañas de sensibilización 
y sanciones para atajar la sucie-
dad de las mascotas en la vía.

La BUC acogió la sesión de trabajo sobre las propuestas presentadas.
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lAS PlANTIllAS DE POlICÍA 
lOCAl Y NACIONAl CElEBRAN lOS 
FESTEJOS POR SUS PATRONES

U La Policía Local celebró el día de San 
Miguel, su patrón, en un acto en la plaza 
Sant Ferran. El alcalde, José Benlloch, 
quiso agradecer el trabajo de los 104 
agentes, oficiales y mandos de las 21 

unidades del cuerpo municipal y anunció 
el objetivo de publicar la convocatoria de 
nueve plazas de agente para cubrir las 
jubilaciones de los últimos meses. Días 
después llegó la conmemoración de la 

Policía Nacional con motivo del día de 
los Santos Ángeles Custodios. Benlloch 
reiteró que el Ayuntamiento está en 
condiciones de ofrecer al Ministerio del 
Interior un espacio para la construcción 

de una nueva comisaría. Benlloch puso 
en valor el trabajo que desde hace 
41 años realiza en Vila-real el Cuerpo 
Nacional para que la ciudad sea más 
segura y agradeció su dedicación.

Vila-real licita 500.000 euros para 
la mejora de caminos en Solades
Con ayuda de la Diputación, se actuará en 10 kilómetros líneales de viales de esta partida

Durante los últimos años se han realizado intervenciones en diferentes vías.

El Ayuntamiento ha licita-
do ya el proyecto de asfal-
tado y renovación de los 
caminos rurales de la zona 

este de Vila-real con una inver-
sión prevista de 500.000 euros 
financiada en colaboración con 
la Diputación de Castellón, que 
aporta 180.000 euros del total 
mientras que el restante es a 
cargo de la ciudad. El concejal 
de Servicios Públicos, Francisco 
Valverde, ha comparecido para 
anunciar esta obra que «cumple 
el compromiso anunciado de po-
ner todos los recursos posibles» 
para la adecuación de vías agrí-
colas del término municipal.

La intervención se centrará 
en los caminos rurales de la zo-
na de Solades, conocida como 
l’Horta, donde se actuará en 10 
kilómetros lineales de vías, me-
jorando cerca de 45.000 metros 
cuadrados de asfalto. «Se trata de 
un proyecto de calado, que per-
mitirá poner en estado de revis-
ta todos los caminos de l’Horta, 
ya que no se realizará un simple 
bacheo sino que se procederá al 
asfaltado con aglomerado en ca-
liente», insiste el responsable de 
Servicios Públicos. Los caminos 
en los que se actuará serán Pri-
mer Sedeny, Vora Riu-Solades, 
Segon Sedeny así como en una 
parte de los caminos Sant Jordi 
y Na Boneta, y finalmente el Ter-
cer i Quart Sedeny.  

VíaS agrícolaS
Esta inversión se enmarca en el 
plan anunciado por el propio Val-
verde para renovar los 150 kiló-
metros de vías agrícolas con que 
cuenta el término de Vila-real 
hasta el año 2023. De momento, 
esta primera fase se ha licitado 
por un importe de 500.000 euros 
y el plazo para que las empresas 

interesadas presenten sus ofertas 
finaliza el próximo lunes 4 de no-
viembre. 

El concejal ha avanzado que 
en la próxima reunión del Con-
sell Agrari expondrá los detalles 
de esta actuación, que además se 
completará con otras obras que 
tiene pendientes la Conselleria 
de Agricultura para los próxi-
mos meses en el Camí Fornets y 
el Camí Vell Castelló-Onda.

Con todo, Valverde ya ha avan-

zado que «no vamos a conformar-
nos con que la participación de 
la Conselleria se limite a unos 
contratos menores para mejoras 
puntuales en estos caminos, si-
no que vamos a plantear proyec-
tos en viales que tienen un uso 
más allá del ámbito local, como 
los caminos Artana o Betxí» por 
lo que el equipo de gobierno re-
tomará la negociación con este 
departamento autonómico para 
cerrar un convenio de colabo-
ración que podría alcanzar los 
500.000 euros.

Además, a partir de febrero, 
cuando finalice el actual con-
trato de mantenimiento de vías 
urbanas y agrícolas, el Ayun-
tamiento revisará el pliego de 
condiciones para incrementar el 
porcentaje de actuaciones para 
el mantenimiento de los cami-
nos rurales. 

Esta inversión 
forma parte del plan 
municipal para renovar 
los 150 kilómetros de 
vías rurales hasta 2023

U

alumnos de arquitectura 
de la UJI se interesan por 
las obras del gran casino
Un grupo de estudiantes del 
grado de Arquitectura Técnica 
de la Universitat Jaume I (UJI) 
ha tenido la ocasión de con-
templar in situ las entrañas del 
Gran Casino, aprovechando el 
inicio de las obras de rehabili-
tación de este histórico inmue-
ble, protegido por el propio 
Ayuntamiento y que ya es ple-
namente de propiedad munici-
pal, después de completarse el 
pago de dos millones de euros 
--en cuatro anualidades-- a sus 
anteriores propietarios.

Una veintena de universita-
rios, acompañados por sus pro-
fesores, observaron los trabajos 
que acomete en la actualidad 
la empresa adjudicataria de la 
restauración, Arimca, y que des-
tapan los espacios más escondi-
dos de este edificio en el que se 
invierten ahora 490.000 euros.

El concejal de Economía, Xus 
Madrigal, fue el encargado de 
explicar los pormenores de una 
intervención que, además, se 
acompaña de otra paralela que 
se efectúa en el anexo Teatre 
Tagoba y que supone un desem-

bolso de 911.000 euros. En este 
caso, la firma encargada de la 
rehabilitación es Cydemir-Patri-
monio Inteligente. El objetivo 
fundamental de esta última ac-
tuación es recuperar el aspecto 
original de este salón de actos 
de principios del siglo XX, ga-
rantizando las medidas de se-
guridad que, en la actualidad, 
establece la legislación.

Como en el inicio de las obras 
de restauración recalcó el con-
cejal de Territorio, Emilio Obiol, 
la ejecución es posible «gracias 
a que en el 2015, desde el equi-
po de gobierno, iniciamos las 
negociaciones con la familia 
Font de Mora y cerramos la ad-
quisición del inmueble, a pagar 
en cinco plazos, sin intereses y 
sin tener que recurrir a ningún 
préstamo o hipoteca».

Y es que Obiol hizo hincapié 
en que el consistorio pudo op-
tar a las ayudas europeas que 
permiten cubrir la mitad del 
coste de las intervenciones «por-
que se trata de inmuebles que 
son 100% municipales, ya que 
este era uno de los requisitos».

los estudiantes estuvieron acompañados por el edil de Economía
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Ciutat de Festivals, Congressos i Esdeveniments

Vila-real debat sobre la 
inclusió en el món laboral
La Casa dels Mundina va acollir les 
I Jornades de Responsabilitat Social 
Corporativa (RSC) i ODS Gestió de 
la Diversitat Professional. A l’acte 
de cloenda ha acudit l’alcalde, Jo-
sé Benlloch; el regidor de Serveis 
Socials, Álvaro Escorihuela, i altres 
membres de la corporació munici-
pal. L’alcalde ha reconegut la tasca 
de l’entitat ACUDIM (organitzado-
ra de les jornades) i ha advocat per 
beneficis fiscals per a aquelles em-
preses que integren gent amb ca-
pacitats diferents i desenvolupen 
una tasca d’interés general.Per a 
tractar aquestes qüestions, les jor-
nades van comptar amb ponents 
especialistes en RSC i relacions la-
borals, com la professora de l’UJI ACUDIM va organitzar les jornades que van convocar representants d’empreses, treballadors i entitats d’aquests àmbits.

Idoya Ferrero o Nabilia Mizzia, 
respectivament, així com més 
d’experiències pràctiques per part 
d’empreses, treballadors i entitats 
relacionades amb la responsabili-
tat social i la diversitat funcional, 
com Cocemfe o Aemc, la terapeuta 
de la qual, Isabel Rueda, va abor-
dar l’eliminació de barreres arqui-
tectòniques en l’última sessió del 
seminari.

El regidor d’Economia, Xus Ma-
drigal, va incidir en l’importància 
de jornades d’aquest tipus per «la 
implicació i lluita per la plena in-
tegració de les persones amb dis-
capacitat en tots els àmbits, des 
d’una òptica acadèmica, de debat 
i reflexió».

Vila-real clausura els actes pels 400 
anys de la beatificació de sant Pasqual
Una missa solemne oficiada pel bisbe Casimiro López i la publicació d’un llibre signat per mossén Vicent Gimeno tanquen la programació

El 29 d’octubre de 1618, el 
papa Paulo V signava la 
butlla que declarava beat 
al frare Pasqual Baylón, 

que uns anys després es conver-
tiria en sant Pasqual i en el pa-
tró de Vila-real, la diòcesi de So-
gorb-Castelló i el culte eucarístic 
internacional. L’efemèride ha 
portat, durant tot l’any passat, a 
la commemoració del 400é Ani-
versari de la beatificació de sant 
Pasqual, amb una programació 
d’actes que va culminar amb la 
missa solemne oficiada pel bisbe 
Casimiro López a la basílica. 

A més, la capella del Crist de 

El bisbe va veure les obres a la basílica, com l’adequació del cor i nàrtex, i el nou centre de visitants. La capella del Crist de l’Hospital va acollir la presentació del llibre realitzat per mossén Vicent Gimeno.

l’Hospital va acollir la presenta-
ció del llibre Memorias de san 
Pascual. Tratadico pascualino, 
obra de mossén Vicent Gimeno 
Estornell que reuneix per prime-
ra vegada en un únic volum tot 
allò publicat i conegut sobre la 
mort i glòria de sant Pasqual.

L’alcalde i president de la Fun-
dació de Sant Pasqual, José Ben-
lloch, ha destacat la importància 
de l’obra per a «continuar com-
pletant i consolidant una biblio-
grafia potent al voltant de la figu-
ra del nostre patró». Amb aquest 
objectiu, l’Ajuntament col·labora 
també en la publicació del llibre, 

que compta entre els seus prin-
cipals atractius amb el fet de re-
construir les memòries de sant 
Pasqual en la veu del patró. 

Per a això, l’autor s’ha servit, 
per primera vegada, dels manus-
crits sobre la vida al convent con-
servats per les germanes clarisses. 
A aquestes memòries en prime-
ra persona se suma documenta-
ció com les butlles de beatifica-
ció i de canonització --traduïda 
per primera vegada al castellà-
-, i el relat de fets com els múl-
tiples colpets de sant Pasqual 
acreditats per l’Església, el sig-
nificat i la història dels cordo-

nets, l’autenticació de les relí-
quies del sant, les visites reials o 
les celebracions i centenaris en-
torn de la seua figura. 

«Un treball ingent que, sens 
dubte, ens ajudarà a conéixer 
més i millor la presència de sant 
Pasqual a Vila-real», assenyala 
Benlloch, que, juntament amb el 
bisbe, col·labora en el llibre amb 
un pròleg. «El nostre objectiu, 
tant des de l’Ajuntament com 
des de la Fundació, és consolidar 
una biblioteca àmplia i completa 
sobre la figura del nostre patró; 
amb aquest llibre avancem un 
pas importantíssim», conclou. 

‘Memorias de san 
Pascual. Tratadico 
pascualino’ recull tot allò 
publicat i conegut de la 
mort i glòria del sant

U
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Vila-real celebra el 9 d’Octubre como sede 
de parte de los actos oficiales del Consell
Vila-real se sumó al 9 d’Octubre, 
día de los valencianos, como sede 
de parte de los actos instituciona-
les organizados por la Generali-
tat valenciana, en colaboración 
con la Universitat Jaume I (UJI). 
El conseller de Hacienda y Mode-
lo Económico, Vicent Soler, inau-
guró, acompañado por el alcalde, 
José Benlloch, y el presidente de 
Caixa Rural, Enric Portalés, la 
exposición «Valentiae Regnum: 
col·lecció de cartografia històrica 
de la Corona d’Aragó (segles XVI 
a XIX)» de la UJI, medio centenar 
de mapas que permiten dibujar 
los territorios del antiguo Reino 
de Valencia.

A la apertura le siguió una jor-Soler recorrió la muestra, en el edificio de Caixa Rural, junto a Benlloch y Portalés.

nada de conferencias históricas 
sobre cuestiones como el papel 
de la mujer en los Furs o la for-
mación de las tierras de la Plana 
en la época de Jaime I. Ponencias 
impartidas por la vicerrectora de 
Cultura y Relaciones Institucio-
nales de la UJI, Carmen Lázaro, y 
los profesores Vicent Garcia Edo 
y Carles Rabassa. 

Benlloch tildó de «orgullo» ha-
ber sido ciudad escogida como 
sede de algunos de los actos ofi-
ciales con unas actividades que 
«nos permiten poner un pequeño 
grano de arena en la labor de di-
fundir quiénes somos y de dón-
de venimos». Benlloch defendió 
la necesidad de «profundizar en 

el autogobierno y caminar hacia 
mayores niveles competenciales, 
siempre acompañados de una fi-
nanciación justa y equilibrada» 
y reiteró que Vila-real «cree en 
el proyecto autonómico como el 
mejor marco posible para seguir 
creciendo y mejorando la vida de 
las personas». El alcalde también 
se refirió al compromiso con la 
defensa de la lengua como parte 
de la identidad de los valencianos 
y del proyecto común de país.

La participación de Vila-real en 
el 9 d’Octubre se completó con el 
despliegue de un banderín con 
las reinas del antiguo Reino de 
València, desde el Hostal del Rey, 
edificio medieval.

Cineculpable vive su 22 aniversario 
con 345 cortometrajes a concurso
El festival, que se celebrará del 25 al 29 de noviembre, tiene a Víctor Palmero de embajador

Sonia de la Vega y Anna Vicens durante la presentación del ‘culpable’ de 2019, el actor de Onda, Víctor Palmero.

V eintidós años contando 
pequeñas grandes histo-
rias y apostando por la 
cultura cinéfila con vo-

cación internacional y el reto de 
crear cantera local. Vila-real pre-
para el nuevo asalto de uno de 
sus festivales más emblemáticos 
y longevos: Cineculpable. El Festi-
val Internacional de Curtmetrat-
ges aterrizará en el Auditori del 
25 al 29 de noviembre dispuesto 
a seguir rindiendo culto al sépti-
mo arte en pequeño formato.

Su coordinadora, Sonia de la 
Vega, y la edil de Juventud de 
Vila-real, Anna Vicens, han pre-
sentado la 22ª edición, que da 
el pistoletazo de salida con 345 
cortometrajes presentados a con-
curso a través de la plataforma 
Festhome y en un plazo récord 
de diez días. Obras procedentes 
de 28 países --el 68% de España, 
junto a obras de Colombia, Cu-
ba, Japón, Corea del Sur, China, 
Italia, Portugal, Rusia o Argelia, 

entre otros-- que no hacen sino re-
forzar el perfil internacional de 
un certamen «que ha llevado y si-
gue llevando el nombre de nues-
tra ciudad por todo el mundo», 
ha indicado.

Cineculpable ha dado a conocer 
también la imagen de este año. 
Un cartel que firma la ilustradora 
castellonense afincada en Valèn-
cia Laura Castelló, y que gira en 
torno a los animales terroríficos 
que ha dado el cine, «la temática 
sobre la que vamos a transitar en 
esta edición», ha explicado Sonia 
de la Vega.

Cineculpable mantiene el for-
mato de sus últimas ediciones. 
Las proyecciones, gratuitas, se 
sucederán del 25 al 28 en el Au-
ditori a partir de las 22.00 horas. 
La primera, la del lunes 25, estará 
reservada a la Sección Provincial, 
y del 26 al 28 le tocará el turno 
a la Sección Oficial. El viernes 29 
de noviembre acogerá la gala de 
entrega de premios: 7.800 euros 

distribuidos en siete categorías. 
Repite Cinexpress. Una acti-

vidad en la que participan estu-
diantes de los institutos, conver-
tidos en profesionales del cine y 
encargados de guionizar, inter-
pretar, grabar y montar sus pro-
pios cortos, que exhibirán en la 
gala de clausura del festival.

‘CULPABLE’ 2019
Vicens y De la Vega presentaron 
también al embajador del festi-
val de este año. Se trata del actor, 
nacido en Onda, Víctor Palmero, 
reconocido a nivel nacional por 
su papel de Alba Recío en la se-
rie La que se avecina. Respecto 
al hecho de ostentar el cargo, 
Palmero ha dicho que «me hace 
mucha ilusión porque además 
me siento identificado con ese 
punto canalla e irreverente de 
Cineculpable. ¿Qué otro festival 
puede presumir de premiar a los 
seleccionados con unas esposas? 
¡Es genial!».

Mengem a Vila-real… 
Olla de la Plana ofrece los 
platos de 14 restauradores

Durante todo el mes de noviem-
bre, 14 restaurantes ofrecerán 
menús especiales con la olleta 
de la Plana como plato estrella 
en las X Jornadas Gastronómi-
cas Mengem a Vila-real… Olla de 
la Plana. El concejal de Econo-
mía, Xus Madrigal, ha presenta-
do la nueva edición de esta cita 
que cuenta con la colaboración 
de la Asociación Gastronómica 
de Vila-real. 

El acto central tendrá lugar el 
miércoles 6 de noviembre, con 
la tradicional degustación po-
pular de olleta en la plaza de la 
Vila, donde se servirán decenas 
de raciones de esta receta tradi-
cional de la gastronomía a un 
precio simbólico de un euro. Se 
trata de un evento solidario, ya 
que la recaudación se destinará 
a Cáritas. Ese mismo día se re-
unirá y decidirá cuál es la mejor 
propuesta el jurado profesional 
compuesto por la presidenta de 
la Asociación de Amas de Casa, 
Conchita Ibáñez; el profesor de 
la Escuela de Hostelería de Cas-

tellón, Ignacio Porcar; el chef 
del restaurante Casa Roque de 
Morella, Carlos Gutiérrez; el 
agricultor y asesor gastronómi-
co Héctor Molina; y el crítico 
gastronómico Paco González. 

Madrigal ha destacado que 
«intentamos que sean unos 
precios asequibles --los menús 
van de los 12 a los 26 euros-- pa-
ra llegar al máximo público po-
sible». El presidente de la Aso-
ciación Gastronómica de Vila-
real, Ximo Abril, ha remarcado 
la gran aceptación que tienen 
las jornadas entre el público y 
ha animado a que «prueben las 
diferentes propuestas que pre-
sentan los restauradores ya que 
aunque la receta de la olleta de 
la Plana es la misma, cada uno 
le da su toque y no todas son 
iguales».

Participan: La Barra del Se-
dre, Birbar, Defeli, El Gaucho, 
L’Olivereta, Los Galgos, Al 
d’Emilio, Lluïsos, La TaVerda, 
El Miso, Bar Juani, Cuina de Sa-
bors, Nu y La Paca.

La jornada popular de este año tendrá lugar el 6 de noviembre
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Una exposición culmina los actos 
del centenario de Caixa Rural 
Las entidades inician en la localidad el proceso para ser declaradas de utilidad pública

Las autoridades municipales y de la entidad bancaria, así como personas vinculadas, recorrieron la muestra preparada.

Caixa Rural Vila-real ha fi-
nalizado la celebración de 
los actos de su centenario 
con un evento en el que 

los asistentes han rememorado la 
historia de la entidad a través de 
imágenes y testimonios de perso-
nas relevantes para la institución. 
Entre ellas, la nieta de la primera 
mujer que trabajó en la entidad, 
Sonia Giner; el primer secretario 
de la Fundació Caixa Rural, Pedro 
Bonet; un antiguo empleado, Vi-
cent Mata; y el actual presidente, 
Enric Portalés. El acto también ha 
contado con la presencia del alcal-
de de la ciudad, José Benlloch.

En el transcurso del acto, el doc-
tor Jacinto Heredia ha dado a co-
nocer interesantes detalles sobre 
‘El retrato de San Pascual’, de Vi-
cente Carduccio, una de las obras 
más relevantes de la colección 

pictórica de la entidad. El cuadro 
está cedido indefinidamente en 
el Museu del Pouet del Sant de la 
basílica.

A continuación se ha inaugura-
do la exposición retrospectiva ‘100 
anys en la memòria’, que recorre 
la historia de la institución des-
de sus inicios hasta la actualidad. 
En esta muestra, el público podrá 
conocer la evolución del sector 
financiero en el último siglo, en 
base a instrumentos como máqui-
nas de escribir, tarjetas y libretas 
antiguas, billetes y demás enseres 
relacionados con Caixa Rural Vila-
real y con su obra social.

La muestra también incluye par-
te de la colección artística de la 
entidad, desde pintura y escultu-
ra contemporánea a obras de arte 
clásicas, como el ya mencionado 
‘Retrato de San Pascual’ de Car-

duccio, restaurado por el pintor 
vila-realense Juan Claros. La expo-
sición comprende también obras 
de Gimeno Barón, Llorens Poy o el 
escultor José Ortells, entre otros.

La exposición ‘100 anys en la 
memòria’ estará abierta al público 
en general hasta el 17 de noviem-
bre, con una programación de visi-
tas guiadas para aquellas personas 
que estén interesadas en conocer 
con más detalle todo lo relaciona-
do con Caixa Rural Vila-real, uno 
de los motores económicos y socia-
les de la ciudad en el último siglo. 
Las inscripciones pueden realizar-
se en la web de la Fundació Caixa 
Rural. La entidad ha lanzado un 
concurso para que los escolares, 
en grupo, realicen un vídeo sobre 
la entidad y poder llevarse un pre-
mio de 1.500 euros para el viaje fi-
nal de curso u otra experiencia.

Repsol Racing TouR paRa 
Vila-Real con una muesTRa 
iTineRanTe e inTeRacTiVa

U

El  Repsol  Racing Tour ha hecho 
parada en Vila-real con una exposición 
itinerante e interactiva que repasa la 
participación del equipo Repsol, durante 
más de medio siglo de existencia, en 
competiciones deportivas como el 
Mundial de motociclismo, el rally Dakar, 
trial, automovilismo o vuelo acrobático.  
Citas exigentes donde la compañía  ha 
encontrado un banco de pruebas para 
desarrollar los carburantes y lubricantes 
que ofrece a sus clientes. Entre otros, 
la muestra ha exhibido la moto con la 
que Marc Márquez ganó el Mundial 
de MotoGP en el año 2017. El concejal 
de Deportes y Salud, Javier Serralvo, 
ha encabezado la comitiva oficial en la 
visita a la muestra que ha recorrido más 
de 200 localidades, lo que se traduce en 
cerca de un millón de visitantes. 

Vila-real acoge la asamblea 
anual de las sociedades 
musicales de la Comunitat

Más de 350 personas represen-
tadas en 554 sociedades mu-
sicales participan en Vila-real 
en la asamblea de Federación 
de Sociedades Musicales de la 
Comunitat Valenciana. Al ac-
to han asistido, además de la 
presidenta de la FSMC, Daniela 
González, y el órgano directivo, 
la diputada de Cultura, Ruth 
Sanz, y la concejala de Cultura 
del Ayuntamiento Rosario Ro-
yo. La Unión Musical la Lira de 
Vila-real ha sido, además, parte 
organizadora de este aconteci-
miento que aglutina todas las 
federaciones musicales de la 
Comunidad y que se celebra por 
primera vez en Vila-real.

Entre los principales temas 
tratados en esta 51º Asamblea 
General, se ha aprobado la pro-
puesta de modificación esta-
tutaria que permite iniciar el 
expediente para la declaración 
de la FSMCV como entidad de 
utilidad pública, así como de 
las sociedades musicales fede-
radas. Con esto, se pretende 
que las sociedades musicales, 
que son entidades sin ánimo de 
lucro, encuentren nuevas vías 
de financiación y obtención de 
recursos, así como ciertos bene-
ficios fiscales y jurídicos.

Así mismo se abordaron as-
pectos derivados de la decla-
ración, en 2018, de las agru-
paciones musicales como Bien 
de Interés Cultural Inmaterial 
(BIC) o iniciativas como «Music 
Immersion Travel», de promo-
ción de las colectivos de música 
como destino turístico de expe-
riencias.

La guinda fue la celebración 
de la XXVI Trobada de bandes 
musicals en la que se dieron 
cita 11 agrupaciones de la Pla-
na Baixa llegadas desde Alfon-
deguilla, Artana, Burriana, Es-
lida, La Llosa, Moncofa, la Vall 
d’Uixó (que aportó tres agrupa-
ciones y Xilxes). El hecho de que 
este fuera el ámbito geográfico 
de los participantes se debe a 
que se invita a los colectivos de 
la zona de la localidad que aco-
ge la asamblea. Más de medio 
millar de personas, con la UM 
La Lira como anfitriona, desfila-
ron interpretando pasodobles 
por algunas de las calles más 
céntricas de la ciudad. El cole-
gio Cervantes cedió su patio y 
desde allí recorrieron parte de 
la avenida Cedre, Pere III, Major 
y al llegar a la plaza de la Vila, 
el presentador las nombró para 
reunirse en la plaza Major.

El Auditori acogió la sesiión de la Federación con una elevada asistencia.

Bandas de la Plana Baixa pusieron el colofón a la jornada con su música.



Un dels objectius 
d’aquesta setmana 
d’actes era acabar amb 
l’estigma de l’FP com a 
«estudis de segona»

U

Vila-real defensa l’FP com a estudis d’èxit
Els centres que ofereixen aquesta formació a la ciutat participen i organitzen diferents actes durant una setmana

E ls centres que ofereixen 
formació professional 
(FP) de Vila-real --Funda-
ció Flors, IES Miralcamp, 

IES Francesc Tàrrega i IES Bro-
ch i Llop--  s’han unit, amb 
l’Ajuntament, en una mesa de 
coordinació per a abordar les ne-
cessitats de l’FP i reivindicar els 
estudis de competències vocacio-
nals com una opció d’èxit per al 
futur. La iniciativa ha sorgit de la 
celebració a Vila-real de la quarta 
Setmana Europea de l’FP.

«Amb motiu d’aquesta Setma-
na, a tota Europa es van celebrar 
més de mil actes. A Castelló, la 
iniciativa de la Comissió Europea 
només ha tingut el seu reflex ací, 
a Vila-real, i això demostra que 
la nostra ciutat té vocació de 
ser també un referent en aquest 
tipus de formació vocacional, 
en la qual encara hem de conti-
nuar treballant per a acabar amb 
l’estigma que es tracta d’estudis 
de menys nivell que els universi-
taris o d’altres àmbits», ha des-
tacat l’alcalde, José Benlloch, en 
el tancament de la jornada, al 
costat de la regidora d’Educació, 
Aida Beteta.

Amb aquest objectiu, l’alcalde 
ha anunciat la creació d’una me-
sa fixa de coordinació entre els 
quatre centres que imparteixen 
cicles d’FP a Vila-real, que es re-
unirà en pròximes setmanes 
amb el director general de For-
mació Professional, Manuel Go-
micia per a avançar en aquesta 
línia. Benlloch ha tingut també 
unes paraules d’agraïment cap 
al personal docent i directiu dels 
quatre instituts i, en particular, 
per a Fundació Flors, centre pio-
ner en la implantació de l’FP a 
Vila-real.

La internacionalització, el re-
ciclatge professional, els alts ín-
dexs d’ocupabilitat o l’adaptació 
al mercat laboral són alguns 
dels arguments que els repre-
sentants de Fundació Flors, IES 
Miralcamp, IES Francesc Tàrre-
ga i IES Borch i Llop han anat 
desgranant com a colofó a una 
jornada reivindicativa a la plaça 
Major, amb taules informatives, 
activitats i la lectura de les moti-
vacions de quatre alumnes --un 
per centre-- per a cursar Forma-
ció Professional.

Conferències com ‘Empren-
dre després de l’FP. Una opció 
d’autoocupació’, taules redo-
nes amb experiències compar-
tides, sessions informatives de 
l’Associació d’Instal·ladors Elèc-
trics de Castelló (AIECS) i Creu Ro-
ja o xarrades a càrrec de coachs 
van completar els actes.

diFErEnts sEctors ProFEssionals
L‘oferta formativa dels seus ins-
tituts suma un total de 14 cicles 

a castelló, la iniciativa de la comissió Europea només ha tingut reflex a Vila-real amb la relització d’iniciatives com una jornada reivindicativa a la plaça Major.

formatius, de diferents graus, en 
àrees com ara electricitat, admi-
nistració, perruqueria i estètica, 
instal·lacions elèctriques, infor-
màtica, activitats comercials, a 
més del cicle de grau superior en 
Animació d’Activitats Físiques i 
Esportives.

Una de les representants dels 

centres on s’imparteix, Marga 
Felipe de Fundació Flors, va indi-
car que aquest tipus d’iniciatives 
pretenen acabar amb l’estigma 
de l’FP com a «estudis de sego-
na» i reivindicar que «els nostres 
alumnes ixen molt ben formats 
i preparats per a treballar», ja 
que «aquesta formació és un bon 

trampolí per a arribar al món 
laboral». En aquest sentit, tant 
la regidora d’Educació com les 
representants de la resta de cen-
tres educatius on s’imparteixen 
aquests estudis han remarcat la 
labor que realitzen les empreses 
per a la formació dels alumnes 
en els centres de treball.

l’alcalde ha defensat la importància d’aquest tipus de formació en una setmana en la qual els alumnes han demostrat els seus coneixements i s’han format.

Ciutat Educadora
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El CorrEllEngua dEfiEndE 
El uso dEl valEnCiano Con 
divErsas iniCiativas

U El Correllengua cerró una nueva 
edición, tras pasar por los centros 
educativos, con un pasacalle cívico y la 
lectura del manifiesto en defensa de la 
normalización del uso del valenciano.

La segunda Escuela de Igualdad 
inicia curso y se traslada a la UNED
La bienvenida de la iniciativa contó con la presentación de un trabajo sobre las brujas

L a segunda edición de la 
Escuela de Igualdad ha 
iniciado el curso, con el 
objetivo de avanzar en la 

tarea de sensibilización de hom-
bres y mujeres en el valor de la 
igualdad como eje para el desa-
rrollo social a través de talleres 
formativos que se desarrolla-
rán los miércoles alternos hasta 
abril. El alcalde, José Benlloch, y 
la concejala de Igualdad, Rosario 
Royo, además de la directora de 
la escuela, Ana Moltó, han pre-
sentado la programación, que se 
ha seguido de la presentación del 
trabajo del Grupo de Investiga-
ción de la Memoria Histórica de 
Madrid, «Por la memoria de las 
mujeres asesinadas acusadas de 
brujería», a cargo de la vila-rea-
lense Àfrica Bovaira. 

Una de las novedades de este 
curso de la Escuela Municipal de 
Igualdad, nacida en 2018, es que 
traslada las charlas de su progra-
mación al salón de actos de la 
UNED, con el objetivo de refor-
zar la proyección y el alcance del 
programa. La colaboración con 
la UNED permitirá incrementar 
también el aforo de las sesiones 
de la Escuela de Igualdad, que ya 
trasladó la segunda edición a la 
Casa dels Mundina por su capa-
cidad para 100 personas.

«Los objetivos de la escuela son 
analizar la realidad social con 
una mirada igualitaria, partici-
par en el desarrollo de una socie-
dad igual para hombres y muje-
res y sin violencia y reivindicar 
el buen trato frente al maltrato. 
Como hemos podido conseguir 
que vengan ponentes relevantes 
y la UNED también trabaja en la 
misma línea, nos ha propuesto 
que las charlas se impartan en su 
sede, para que mucha más gente 
pueda disfrutarlas. Ofrecimien-
to que recogemos con mucha ilu-
sión y que nos permitirá seguir 

reforzando y consolidando el 
proyecto, con el apoyo ahora de 
una institución como la UNED», 
señala Royo.

Algunos de los temas que se 
abordarán en esta edición de la 
Escuela son los estereotipos de 
género y el lenguaje sexista en las 

imágenes, la prevención de la vio-
lencia de género en las relaciones 
adolescentes, el empoderamien-
to de la mujer en el mundo labo-
ral, la violencia por orientación 
sexual, los nuevos movimientos 
feministas o las formas de mascu-
linidad positiva, entre otros.

El patio de la Casa dels Mundina fue el lugar elegido para realizar la sesión introductoria al desarrollo del curso.

Educación aborda la 
planificación de las obras 
del colegio José Soriano
La concejala de Educación, Aida 
Beteta, se ha reunido con la AM-
PA y la dirección del colegio José 
Soriano, para tratar las próximas 
obras de reparación del techo. 
Los trabajos afectarán a parte de 
las extraescolares que se organi-
zan en el centro, pero el funcio-
namiento normal de las clases y 
la seguridad de los escolares es-
tará garantizado. El proyecto for-
ma parte del plan Edificant de la 
Generalitat, con una inversión 
de 212.000 euros, para resolver 
los problemas estructurales del 
edificio original, recepcionado 
en el año 2011.

Por otra parte, la Junta de Go-
bierno Local ha aprobado la li-
cencia de obras de dos proyectos 
de mejora de centros docentes 
por valor de 49.251 euros. Los tra-
bajos, a cargo de la Conselleria de 
Educación, permitirán reparar la 
cubierta del gimnasio y otras me-
joras en el colegio Botànic Caldu-
ch y la impermeabilización de la 
cubierta en la sala de profesores 
del IES Francesc Tàrrega.

«Se trata de pequeñas obras, 

proyectos modestos, pero abso-
lutamente necesarios para la 
buena marcha de los centros y la 
calidad de la educación pública», 
señala el concejal de Territorio, 
quien recuerda que estas actua-
ciones se suman a otros proyec-
tos de la Generalitat en marcha, 
como la construcción del aulario 
infantil del Carlos Sarthou (1,4 
millones de euros) o los proyec-
tos del programa Edificant, con 
la reparación de las goteras en 
el colegio José Soriano (212.000 
euros). 

Las obras en Botànic Calduch 
consistirán en la reparación de 
la cubierta del gimnasio, la sus-
titución de tuberías, calefacción 
y eliminación de jardineras. Para 
ello, se destinarán 32.675 euros 
en un proyecto de dos meses de 
ejecución. Por su parte, las actua-
ciones en el instituto Francesc 
Tàrrega cuentan con un presu-
puesto de 16.576 euros, que se 
destinarán a la impermeabiliza-
ción de la cubierta de la sala de 
profesores. Las obras tendrán un 
plazo de ejecución de un mes.
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EN profUNDItat

El primer docu-
ment on apareix la 
paraula «bruixa» 
data del segle XIII. 
Abans (s.X), el ter-
m e  « b u l g u r u s » 
designava els he-

U

Les bruixes, invisibilitat 
i una forma de violència 

cutades. Altres investigacions en 
procés parlen de 2 milions de per-
sones. Les bruixes van participar 
activament en el progrés de la cièn-
cia, però han estat invisibilitzades, 
com una forma més de violència. 
L’estereotip de dones lletges, que co-
meten crims, el crea el «Malleus Ma-
leficarum» (1468) i el perpetuen re-
ferents com Covarrubias o Fray Luis 
de León que encara avui s’estudien, 
mentre s’obvia la caça de bruixes; 
com si l’assassinat legal de milers de 
dones fos un fet sense rellevància. 
No s’explica que és un feminicidi. 

Amb la globalització, hi ha un re-
torn a la caça de bruixes en països 
africans i del Sud-est asiàtic, coin-
cidint amb l’empobriment d’eixes 
societats i l’arribada de missioners 
finançats per la ultradreta d’EUA. 
Hi ha un altra caça orquestrada per 
l’Església i l’Estat a través dels mit-
jans. Quan vegeu una bruixa amb 
nas aguilenc, berruga i escombra, 
recordeu que darrere l’estereotip hi 
ha dones invisibilitzades i persegui-
des. Pioneres rebels que van defen-
sar la seua independència des de 
l’empoderament col·lectiu i donant 
sentit al concepte de sororitat.

*Àfrica Bovaira Broch (integrant 
del Grup de recerca de Madrid)

retges que menyspreaven les je-
rarquies. Esta veu masculina es va 
transformar en femenina, «bogres-
se», que esdevindrà en «bruixa»: la 
dona que no està conforme amb el 
paper que se li suposa socialment, 
ser mare. La caça de bruixes va ser 
una campanya terrorista dels estats 
europeus, amb l’Església, la Inquisi-
ció i l’aristocràcia. Durant l’Edat Mit-
jana, les dones van ocupar espais en 
tots els terrenys, el coneixement i la 
medicina. Com a reacció, pren cos 
entre sacerdots i erudits una corrent 
misògina que adquireix virulència 
en els s. XVI i XVII, coincidint amb el 
sorgiment del sistema capitalista. La 
caça de bruixes és un pla per instau-
rar un nou ordre heteropatriarcal.

Necessiten en el precapitalisme 
una gran quantitat de braços per a 
les fàbriques. Per això, hi haurà una 
especial persecució a les dones que 
controlen el seu cos, la procreació, 
les parteres. Pel que fa a xifres, en 
les més conservadores s’estimen 
200.000 processades i 100.000 exe-

alumnos dE la fundaCió 
flors ConoCEn la gEstión        
dE rEsiduos En rECiplasa

U Alumnos de la Fundación Flors visitaron 
la planta de tratamiento de residuos 
Reciplasa como parte de los proyectos 
de mejora medioambiental en la 
gestión de residuos de la entidad.



Un observatori vetlarà per l’utilització 
responsable de les noves tecnologies
L’alcalde, José Benlloch, anuncia la creació d’aquesta iniciativa dins de l’acord de col·laboració signat pel consistori amb l’empresa Huawei

L ’alcalde, José Benlloch, ha 
anunciat que l’Ajuntament 
treballa en la creació d’un 
observatori sobre l’ús res-

ponsable de les tecnologies de la 
informació i la comunicació (TIC) 
en el marc del conveni subscrit 
entre el consistori vila-realenc i 
la multinacional Huawei per al 
desenvolupament del projecte de 
ciutat intel·ligent.

Benlloch ha donat a conéixer 
aquesta iniciativa durant la vi-
sita que ha realitzat a l’aula mò-
bil de l’Smartbus de Huawei, 
instal·lada a la plaça del Llau-
rador, un projecte educatiu que 
la multinacional està duent a 
terme per a formar els joves en 
el bon ús de les noves tecnolo-
gies. El primer edil, que ha estat 
acompanyat del regidor de Ser-
veis Públics, Francisco Valverde, 
i la regidora d’Educació, Aida Be-
teta, ha apuntat que «estem en 
una revolució digital, de la in-
formació i les tecnologies, i les 
actituds perilloses per a la con-
vivència es poden multiplicar 
donada la capacitat per a arribar 
a més gent».

Per això, ha assenyalat que 
el conveni de col·laboració amb 
Huawei suposa «una excel·lent 
oportunitat per a desenvolupar 
un treball d’educació i formació 
de la societat». A més d’aprofitar 
les eines que ja ha desenvolu-
pat Huawei per a realitzar una 
labor de sensibilització i edu-
cació de manera permanent a 
la ciutat, l’equip de govern de 
l’Ajuntament de Vila-real im-
pulsarà la creació d’un òrgan de 
caràcter acadèmic.

Així, Benlloch ha explicat 
que l’observatori sobre l’ús res-
ponsable de les tecnologies de 
la informació i la comunicació 
implicarà la universitat, admi-
nistracions públiques, empreses 
locals, centres educatius, així 
com al centre de dia Lluís Alcan-
yís, que està abordant qüestions 
relacionades amb l’addicció a vi-
deojocs i altres problemàtiques 
vinculades a l’ús de les noves 
tecnologies. Segons les dades 
d’una enquesta realitzada l’any 
passat per la Unitat de Prevenció 
de Conductes Addictives, el 94% 
dels adolescents vila-realencs te-
nen telèfon mòbil i l’edat en la 
qual comencen ja a tenir un dis-
positiu propi són els 10 anys.

ÀMBIT DE TREBALL
L’observatori tindrà una vocació 
acadèmica, «amb capacitat per 
a emetre informes i realitzar un 

AGENDA LOCAL

TíTOL: LLiurAmENT PrEmis
GLObALis 2019
Data: 8 de novembre a les 12.00 hores
Lloc: Centre de Congressos, Fires i Tro-
bades. Carrer de Miralcamp, 45, Vila-
real. Més info: www.fundacionglobalis.
org

TíTOL: sEssió CLub EmPrEsAriAL
DE NETwOrkiNG CAsTELLó
Data: 12 i 26 de novembre de 8.20 a 
10.30 hores.
Lloc: Sala de formació del Viver 
d’Empreses de Vila-real. C/ Monestir 
del Poblet, 24. Vila-real. Més info: www.
fundacionglobalis.org

AGENDA PrOViNCiAL

TíTOL: TrObADA D’iNVErsió
D’EmPrEsAris DE CAsTELLó
Data: 5 de novembre a les 11.30h.
Lloc: Cambra de Comerç de Castelló. 

Més info: https://www.investincities.
com/encuentros/castellon/

TíTOL: TALLEr “COmENçA A
ExPOrTAr”
Data: 5, 7 i 12 de novembre.
Lloc: Onda. Més info: https://www.ca-
maracastellon.com/es/comencaexpor-
tar

TíTOL: TALLEr GrATuïT
“màrquETiNG 2019”
Data: 7 de novembre de 9.00 a 14.00 
hores.
Lloc: Centre CIES d’Innovació, Energia 
i Sostenibilitat. Sala de Formació. C/ Li-
tuània, 10, Castelló. Més info: https://bit.
ly/346lfaf

TíTOL: Curs “sOCiAL sELLiNG,ús
COmErCiAL DE LEs xArxEs
sOCiALs”
Data: 11, 13, 18, 20 i 25 de novembre 
de 15.00 a 19.00 hores.
Lloc: CEDES Sogorb. Plaça de l’Almudín, 
1, Sogorb. Més info: http://cort.as/-tfoi

TíTOL: Curs “sOCiAL sELLiNG, ús 
COmErCiAL DE LEs xArxEs
sOCiALs”

Data: 12, 14, 19, 21 i 26 de novembre 
de 15.00h a 19.00h.
Lloc: CEDES Mprella. Camí de Quatre 
Camins, Barri l’Hostal Nou, 1, Morella. 
Més info: http://cort.as/-tfoi

TíTOL: FOrmACió EN LíNiA
“FuNCió LOGísTiCA i
OPTimiTzACió DE COsTOs”
Data: del 18 de novembre al 22 de des-
embre.
Lloc: Online. Més info: https://www.fe-
vecta.coop/formacio/curso/175

TíTOL: TALLEr “COmENçA A
ExPOrTAr”
Data: 21, 26 i 28 de novembre. 
Lloc: Borriana – Vila-real. Més info:
https://www.camaracastellon.com/es/
comencaexportar

TíTOL: TALLEr “COmENçA A
ExPOrTAr”
Data: 28 de novembre, 3 i 5 de desem-
bre. 
Lloc: La Vall d’Uixó. Més info: https://
www.camaracastellon.com/es/comen-
caexportar

AGENDA AuTONÒmiCA

TíTOL: iV CONGrés GO GLObAL
Data: 19 i 20 de novembre.
Lloc: Fòrum Nord Fira València, Valèn-
cia. Més info: www.congresogoglobal.
com

TíTOL: CONGrés NACiONAL
busiNEss ANGELs
Data: 20 i 21 de novembre. 
Lloc: Palau de les Arts, Marina 
d’Empreses, València. Més info: www.
congresobusinessangels.com/

AGENDA NACIONAL NOVEMBRE 2019 DE L’INSTITUT INNOVACIÓ CIUTAT DE VILA-REAL 

treball de recerca per a establir 
una metodologia sobre els riscos 
existents i la formació necessària 
en aquest camp» i l’alcalde vol 
que siga un referent en la inves-
tigació d’aquesta matèria. Tam-
bé es convidarà a formar part de 

l’observatori a la Policia Nacional 
i Local, ja que les dades que mos-
tren que en els últims tres anys 
s’ha multiplicat per tres el nom-
bre de delictes a través de xar-
xes socials i altres plataformes 
d’internet. Davant aquesta situa-

ció, Benlloch ha subratllat que 
«no ens hem d’espantar» sinó que 
«hem de treballar i formar a la so-
cietat per a un bon ús d’aquestes 
tecnologies».

En aquest sentit, Valerie Sosto, 
desde el departament de Respon-

sabilitat Social Corporativa de 
Huawei Espanya, ha manifestat 
el compromís de la multinacio-
nal amb l’educació de la societat 
digital per a «assegurar-nos que la 
societat avance i conega els riscos 
en matèria de ciberseguretat».

Benlloch planteja aquesta iniciativa durant la visita que ha realitzat a l’aula mòbil de l’Smartbus de Huawei que es va instal·lar a la plaça del Llaurador.
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La innovación local se abre 
camino en la Red Innpulso
Una delegación local participa en un encuentro de innovación en Madrid

El alcalde, José Benlloch, ha participado 
en el IV Encuentro Alcaldes y Alcaldesas 
con la Innovación, organizado por la Red 
Innpulso en Madrid. Un total de 32 alcal-
des y alcaldesas, junto a empresas inno-
vadoras de los municipios de la red esta-
tal, se han dado cita en el encuentro, en 
el que Benlloch, junto a la directora de la 
Fundación Globalis, María Bellmunt, ha 
acompañado a la empresa local Sevi Sys-
tems, ganadora en los Premios Globalis 
2018 en la categoría Vila-real Innpulso. La 
firma ha presentado en el escenario ma-
drileño de La Nave su proyecto PulsID, las 
pulseras de identificación que el Ayunta-
miento y la Fundación Caixa Rural Vila-
real están distribuyendo ya para facilitar 

la identificación de colectivos de riesgo 
en situaciones de emergencia y que per-
miten acceder fácilmente a la informa-
ción que el usuario introduce --contacto, 
medicación que requiere, etc-- en una ba-
se de datos a través de un código QR

«Es un orgullo que una empresa como 
ésta represente a Vila-real en un encuen-
tro nacional de esta envergadura, donde 
nos damos cita municipios y empresas de 
todo el Estado. Una oportunidad única 
de visibilizar la potencia de Vila-real en 
el ámbito de la innovación, de conocer 
otros proyectos y establecer sinergias que 
van a ser muy provechosas para nuestras 
empresas y para el conjunto de la socie-
dad de Vila-real», concluye el alcalde.

Benlloch presentó a la empresa Sevi Systems en un acto celebrado en el escenario de La Nave.

Los ayuntamientos, clave 
en el impulso innovador
Benlloch participa en el Consell Valencià de la Innovació en Alicante

El alcalde, José Benlloch, ha participado, 
como presidente de los municipios inclui-
dos en la Xarxa Valenciana de Ciutats per 
la Innovació, en el Consell Valencià de la 
Innovació celebrado en Alicante. El mu-
nícipe ha reivindicado ante los miembros 
del consejo el papel de la Administración 
local en el sistema de la innovación va-
lenciano. El Consell, que ha contado con 
la participación del presidente de la Ge-
neralitat, Ximo Puig, ha aprobado el pro-
yecto de presupuesto del ejercicio 2020, 
que pasará de 24 a 48 millones de euros.

«Los ayuntamientos, que somos las ad-
ministraciones más próximas al ciudada-
no, ejercemos un papel clave en el impul-
so a la innovación y en el fortalecimiento 

del ecosistema innovador del territorio. 
La capacidad innovadora de nuestras uni-
versidades, empresas y entidades de todo 
tipo es enorme, pero debemos ser capa-
ces, desde las administraciones locales, 
de canalizar todo ese potencial para fa-
vorecer que pueda desarrollarse», señala 
Benlloch, quien ha defendido también el 
papel de las empresas públicas en este ob-
jetivo y ha abogado por la necesidad de 
adaptar la Administración a un entorno 
cambiante y competitivo, que requiere 
de «respuestas ágiles a problemas nuevos 
y cada vez con una mayor inmediatez». 

Vila-real forma parte desde 2011 de la 
red Innpulso de Ciudades de la Innova-
ción que revalidó en 2015.

Historia de éxito

360 NRS apuesta por el SMS 
en el sector empresarial 
para cuidar el trato al cliente
La firma, con sede en Vila-real, es una plataforma de marketing multicanal

360 NRS suma cerca de dos décadas de 
existencia como plataforma de marke-
ting multicanal. Cuando surgió, en 2001, 
recuerda el CEO de la empresa, Joaquín 
Edo, «estábamos en la calle Cerdeña y las 
conexiones eran con módem, no había 
ADSL. Recién empezaba la conexión per-
manente así que, básicamente, fuimos 
pioneros en el sector». Su sede sigue en Vi-
la-real, ahora en la avenida Arcadi García 
Sanz, pero para muchos pasará desaperci-
bida porque se mueven en el entorno di-
gital. Edo explica que son una plataforma 
de mensajes de texto (SMS) con licencia de 
la Comisión del Mercado de Telecomuni-
caciones como operadora virtual de SMS y 
«por ello, disponemos de una herramienta 
muy potente para enviar miles o millones 
de mensaje simultánea-
mente lo que permite a 
empresas de cualquier 
tamaño realizar sus 
campañas a través de 
SMS». Pero el paso de los 
años y las nuevas nece-
sidades de sus clientes, 
que procuran solucio-
nes casi inmediatas, ha 
hecho que hayan incor-
porado otras vías de comunicación como 
el e-mailing, las notificaciones push y el 
text to speech, «herramienta que convier-
te el mensaje escrito en voz de forma au-
tomática por lo que se puede realizar la 
misma campaña con texto que con una 
llamada automática», explica Edo. 

¿Tiene recorrido el envío de SMS cuando 
aplicaciones como Whatsapp que, al me-
nos en el ámbito entre particulares, han 
desplazado al mensaje de texto? El CEO 
no duda. «En el ámbito profesional, el SMS 
ofrece seguridad e inmediatez como nin-
gún otro. Las empresas confían también 
porque es un medio económico para con-
tactar con sus clientes. A nivel profesional, 
el precio del SMS ha ido disminuyendo de 
forma progresiva por lo que realizar una 
campaña de márketing muy grande tiene 
un coste muy pequeño», comenta el di-

rector de la compañía. Y añade: «Se tiene 
la garantía de que llega y que el cliente 
lo va a leer porque ahora un SMS es algo 
poco habitual. De hecho, existe una tasa 
de apertura del 97%». Incluso WhatsApp, 
apunta el responsable de la firma, trabaja 
con ellos e insiste en que «verificar y au-
tentificar el número de teléfono al des-
cargar esta aplicación, se hace mediante 
un SMS. Lejos de canibalizar al sector del 
SMS, Whatsapp confía en él», valora.

Una de las peculiaridades de 360 NRS es 
disponer «in-house de todos los departa-
mentos. Programación, una parte desta-
cada porque somos muy fuertes tecnica-
mente y el equipo puede asumir cualquier 
proyecto que llegue; también abarcamos 
en casa el diseño y el resto de departamen-

tos como el comercial, 
marketing, administra-
ción, soporte al cliente... 
Todo para brindar una 
solución llave en mano 
al cliente».

El hecho diferencial 
respecto a otros com-
petidores, nacionales e 
internacionales, es «la 
atención al cliente, algo 

que siempre hemos cuidado. Escuchamos 
todas las necesidades e intentamos cubrir 
la demanda». Entre los retos de futuro, se-
guir detectando tendencias del mercado 
para poder incorporar nuevos canales y 
mejorar las herramientas para maximizar 
los resultados de las campañas. El objeti-
vo, seguir creciendo en personal y ampliar 
la cartera de clientes.

Aunque Edo asegura que la empresa no 
maneja datos delicados, solo números de 
teléfono o e-mails sin más información 
personal, están muy «sensibilizados» por 
lo que se adaptan a la Ley General de Pro-
tección de Datos y «recientemente hemos 
obtenido la ISO 27001, un estandar de se-
guridad mundial. Nos enorgullece ser la 
única empresa del sector que lo cumple ya 
que ha supuesto un gran esfuerzo», afirma 
el responsable de la empresa.

Imagen de grupo de los trabajadores que integran esta firma de base tecnológica de Vila-real.
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«Lejos de canibalizar 
al sector del SMS, 
Whatsapp confía en él», 
indica el director de la 
empresa de marketing

U



Societat

El Consorci del Millars eliminarà els arbres 
afectats per la plaga del ‘Tomicus’ al Termet
El Consorci Gestor del Paisatge 
Protegit de la Desembocadura 
del Riu Millars, format pels ajun-
taments de Borriana, Almassora, 
Vila-real, la Diputació de Castelló 
i la Generalitat Valenciana, ha 
acordat talar tots els pins afec-
tats per la plaga dels insectes de 
la subfamília dels escolítids To-
micus destruens. 

La guarderia rural del Consorci 
riu Millars va realitzar un minu-
ciós treball de camp de tres dies 
de durada amb l’objectiu de loca-
litzar i marcar la ubicació exacta 
dels pins blancs (Pinus halepen-
sis) afectats per la plaga d’aquests 
escarbats de l’escorça. El resultat 
del treball va ser la localització 

de 99 pins blancs afectats pel To-
micus destruens, dels quals 60 
estan morts i altres 39 presenten 
símptomes greus o molt greus de 
l’atac dels insectes coleòpters. 

Els exemplars afectats es tro-
ben al Termet de la Mare de Déu 
de Gràcia de Vila-real i l’entorn 
natural de l’ermita de Santa 
Quitèria d’Almassora. Concre-
tament al Termet de Vila-real 
s’han localitzat 39 pins secs i 27 
amb símptomes de l’atac entre 
les dues pinades. I a Santa Qui-
tèria s’han marcat 21 pins blancs 
morts i altres 12 simptomàtics. 
El Consorci Gestor del Paisatge 
Protegit de la Desembocadura ha 
anunciat que d’ací a poc temps 

aprovarà els pressupostos pre-
sentats per a iniciar els treballs 
de tala dels 99 pins afectats.

L’any 2014 es va produir una 
sequera exagerada a la Comuni-
tat Valenciana que va ocasionar 
una debilitació extrema de la 
vegetació forestal. Aquesta cir-
cumstància extraordinària que 
també va afectar els pinars ubi-
cats al Paisatge Protegit de la 
Desembocadura del riu Millars 
va provocar l’aparició de plagues 
oportunistes protagonitzades per 
insectes perforadors de l’escorça 
com el Tomicus destruens.

L’eliminació és eficaç, ja que 
els arbres malalts són un focus 
d’atracció per a altres insectes.

Vila-real assumeix la presidència 
del Fons Valencià per la Solidaritat
La ciutat es converteix en el primer municipi de la província que ostenta aquest càrrec

L’alcalde i el regidor de Serveis Socials van assistir a l’assemblea extraordinària de socis celebrada a Xàtiva.

V          ila-real liderarà el Fons 
Valencià per la Soli-
daritat en aquest nou 
mandat, i es converteix, 

d’aquesta manera, en el primer 
municipi de la província que pre-
sidirà l’entitat. L’assemblea ex-
traordinària de socis celebrada a 
Xàtiva amb l’assistència de més de 
60 alcaldes i regidors dels munici-
pis que formen part de l’entitat, 
va triar la nova Junta Executiva 
per a la legislatura 2019-2023, de 
la qual continuarà formant part 
la ciutat de Vila-real. En aquesta 
ocasió, a més, amb la presidència 
de l’organisme autonòmic, que 
exercirà el regidor de Serveis So-
cials, Álvaro Escorihuela, per dele-

gació de l’alcalde, José Benlloch.
«A Vila-real sempre hem apos-

tat per la solidaritat i la coope-
ració internacional, fins i tot, en 
anys molt adversos i malgrat to-
tes les dificultats econòmiques 
que hem hagut de sortejar. Ob-
tenir el suport de la resta de mu-

nicipis del Fons Valencià per a li-
derar l’organisme en aquest nou 
mandat és un repte que assumim 
amb gran responsabilitat i el com-
promís de continuar expandint 
els valors de la cooperació per 
tot el territori, particularment a 
la província de Castelló, on a pe-
nes huit municipis formem part 
en aquests moments de l’entitat», 
valora l’alcalde.

I justament el Fons va ser una 
de les vint entitats participants 
en la Fira de la Solidaritat i el Vo-
luntariat que van presentar els 
projectes que desenvolupen des 
de Vila-real. Entre les activitats, 
hi va haver un concert a càrrec de 
la Glüps Band.

Un dels reptes del 
mandat és expandir els 
valors de cooperació pel 
territori, en especial, a la 
província de Castelló

U

Creu Roja aborda els seus 
projectes de futur com 
l’obertura de la nova seu
L’alcalde, José Benlloch, ha 
mantingut una trobada amb 
Creu Roja Vila-real que ha 
servit com a primera presa 
de contacte amb la nova pre-
sidenta de l’entitat, Carmen 
Galindo, que substitueix Ma-
ría Arrufat al capdavant de 
l’assemblea local de l’ONG. A 
la reunió també ha assistit el 
regidor de Serveis Socials, Ál-
varo Escorihuela.

 Benlloch, que ha reiterat 
la voluntat de col·laboració 
de l’Ajuntament amb l’ONG, 
ha repassat els principals pro-
jectes que aquesta duu a ter-
me de la mà del consistori i 
ha recordat que «Creu Roja 
és una peça clau en l’aliança 
social que l’equip de govern 

Benlloch i Escorihuela es reuneixen amb les responsables locals de l’entitat.

manté amb la ciutat per a donar 
resposta als col·lectius més vulne-
rables».

Així mateix, en la reunió també 
s’ha abordat el procés per al tras-
llat de la seu de Creu Roja a les 
noves dependències de l’edifici 
de l’estacioneta de la Panderola, 
després de la reforma duta a ter-
me en l’immoble.

La cita va ser un 
primer contacte amb 
la nova presidenta del 
col·lectiu a Vila-real, 
Carmen Galindo

U

El periodista Julián García 
Candau, Premi Trajectòria 
de la Fundació Globalis
La Fundació Globalis premia-
rà el periodista esportiu Julián 
García Candau com a Premi 
Trajectòria en la sisena edició 
dels Premis Globalis. El perio-
dista ha presentat enguany el 
seu últim llibre Vila-real. Me-
morias y contramemorias, que 
a més versa sobre la seua ciutat 
natal. Aquesta obra se suma a 
Santana, El fútbol sin ley, His-
toria de los Mundiales, Madrid-
Barça. Historia de un desamor 
o El deporte en la Guerra Civil, 
amb el qual va rebre el 2008 el 
Premi de la Crítica a València.

García Candau, que ha sigut 
cap de secció i director en di-
ferents mitjans de comunica-
ció, recollirà el reconeixement 
en una gala que compta amb 
el suport de l’Ajuntament de 
Vila-real, Dolores Cortés, Mul-
tiópticas, Vidres, Fundació Jo-
sé Soriano, Élite Cementos i Es-
malglass-Ítaca. Serà en un acte 
públic, amb entrada lliure fins 
a completar aforament, que es 
realitzarà al Centre de Congres-
sos, Fires i Trobades de Vila-real 
el dia 8 de novembre a partir 
de les 12.00 hores.
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Diversión en familia por 
la igualDaD y la prevención 
De la violencia De género

U

L a  As o c i a c i ó n  A n d re a  Ca r b a l l o 
Claramonte organizó una jornada 
familiar en la plaza Major con juegos, 
concentración motera con Princesas en 
ruta, Hdc 4 Almas y Ángeles Guardianes y, 
los Tarkin Boys con sus personajes de Star 
Wars. Todo con el objetivo de concienciar 
sobre la igualdad, la conciliación y la 
prevención de la violencia de género. 
A las actividades asistieron la concejala 
de Igualdad, Rosario Royo; el edil de 
Servicios Sociales, Álvaro Escorihuela, 
y otros miembros de la corporación 
municipal. La propuesta compartió 
espacio con el Día del Stock organizado 
por la Unión de Comercio de Vila-real 
(Ucovi), que convirtió la plaza Major en 
un escaparate comercial donde más 
de una veintena de establecimientos 
sacaron sus ofertas a la calle.

las rosarieras celebran 
sus fiestas anuales con actos 
religiosos y culturales

U La Asociación de Hijas de María del 
Rosario ha celebrado su fiesta anual. 
Catorce días de conmemoraciones, 
básicamente religiosas pero también 
culturales para reforzar el fervor.

Vila-real destina 300.000 € para 
las subvenciones a las oenegés
La cifra supone un aumento respecto a otros años para paliar los retrasos en los pagos

E l Ayuntamiento ha publi-
cado la convocatoria de 
subvenciones destinadas a 
organizaciones no guber-

namentales para el ejercicio de 
2019 con un incremento del 50% 
en la partida que finalmente se 
dedicará a respaldar la labor so-
lidaria de estos colectivos, y que 
rozará los 300.000 euros.

La resolución da cumplimiento 
al compromiso adquirido por el 
equipo de gobierno, y más concre-
tamente por el concejal responsa-
ble del área de Servicios Sociales, 
Álvaro Escorihuela, quien anun-
ció que la partida de subvencio-
nes para este 2019 se incremen-
taría de forma importante como 
compensación a los retrasos que 
en los últimos años se han produ-
cido en el pago de estas ayudas a 
las oenegés por las dificultades 
en la tramitación y justificación 
de las subvenciones.

«Tal y como nos comprometi-
mos con las oenegés, la cuantía 
final de esta convocatoria será 
de 299.998 euros, lo que supone 
un incremento del 50% respecto 
a los 200.000 euros que habitual-
mente se destinaban a esta línea 
de subvenciones», detalla Esco-
rihuela, quien recalca que este 
incremento viene a compensar 
«las dificultades y demoras en los 
pagos que se han producido en 
los últimos ejercicios» así como 
la ausencia de convocatoria en 
2018 al retrasarse la aprobación 
y entrada en vigor del presupues-
to municipal por las dificultades 
económicas del consistorio. 

Escorihuela, quien en los últi-
mos meses ha pedido disculpas 
de forma reiterada a las oenegés 
por estos retrasos, ha recordado 
la complejidad del procedimien-
to administrativo para proceder 
al abono de estas subvenciones 

«ya que se trata de comprobar la 
justificación de facturas de ám-
bito internacional, muchas ve-
ces en otros idiomas y moneda 
extranjera». La necesaria fiscali-
zación por parte de Intervención, 
unida a la falta de personal, ha 
ralentizado estos trámites.

Durante los últimos meses el 
equipo de gobierno ha intentado 
desbloquear esta situación, abo-
nando las cantidades pendientes 
desde 2015. Así, se ha firmado ya 

la resolución de concesión defini-
tiva y pago del 80% de la subven-
ción correspondiente a 2017, por 
lo que en los próximos días se 
procederá a abonar estos 160.000 
euros a las oenegés beneficiarias, 
tal y como ha señalado Escori-
huela, quien ha recordado que 
en estos momentos se está traba-
jando para saldar los porcentajes 
pendientes de años anteriores, 
«que esperamos poder saldar en 
breve», insistió el concejal.

Escorihuela y otros ediles visitaron la última Fira de la Solidaritat .
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Juventud apuesta por un 
otoño con actividades 
lúdicas y formativas 
La Avançada Jove dio el pisto-
letazo de salida a la progra-
mación de la Concejalía de 
Juventud, dirigida por la edil 
Anna Vicens, para este otoño 
que incluye las habituales citas 
con los aficionados al séptimo 
arte, Cineculpable, además de 
talleres de arte inclusivo, fies-
ta de Halloween, Feria del Dis-
co, juegos y cursos formativos 
de idiomas o fotografía, entre 
otros. Esta programación está 
organizada por la Concejalía 
en colaboración con distintas 
asociaciones de Vila-real.

Juventud estrenó noviem-
bre con un fin de semana car-
gado de actividad. Del 1 al 3 
tuvo lugar el campeonato de 
skate y ese mismo fin de sema-
na en el Espai Jove abrió sus 
puertas la Feria del Disco para 
todos los amantes de los clá-
sicos vinilos. Del 22 al 29 de 
noviembre regresará el Festi-

val Internacional de Cortome-
trajes, Cineculpable, mientras 
que en el mes de diciembre, la 
actividad El Dia + Curt y la lle-
gada del mensajero de los Re-
yes Magos destacan entre las 
actividades diseñadas para el 
último mes del año. 

En paralelo a la programa-
ción más lúdica, los jóvenes 
cuentan en el Espai Jove con 
una oferta de cursos tanto 
de idiomas (inglés, francés, 
japonés y valenciano) como 
de fotografía, todos ellos en-
focados a la formación para 
el empleo. Además, se reali-
zan talleres de arte inclusivo 
adaptados para personas con 
discapacidad física o psíquica, 
cada miércoles desde el 16 de 
octubre hasta el 18 de diciem-
bre. Asimismo, en noviembre 
también se oferta un taller de 
manipulador de alimentos pa-
ra el comercio.

el barrio Del pilar vive 
con intensiDaD sus fiestas 
para honrar a la virgen

U Los vecinos del barrio del Pilar 
celebraron sus festejos con un 
programa de actos lúdicos sin olvidar 
los honores a la Virgen con una misa 
y posterior procesión.
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Vila-real obri I’Escola d’Atletisme 
Adaptat, pionera a la província
La iniciativa mostra les seues activitats amb un clínic a la Ciutat Esportiva Municipal

La pista d’atletisme de la Ciutat Esportiva Municipal ha acollit un clínic per a presentar la nova Escola d’Atletisme.

V ila-real comptarà amb 
l a  p r i m e r a  E s c o l a 
d’Atletisme Adaptat 
de la província gràcies 

al projecte que ha llançat el 
Club d’Atletisme de Vila-real en 
col·laboració amb Relleu Para-
límpic i la Regidoria d’Esports i 
Salut. El regidor de l’àrea, Javier 
Serralvo, ha presentat aquesta 
escola, que començarà a funcio-
nar en novembre, i que és el fruit 
de dos anys de treball del Club 
d’Atletisme local en col·laboració 
amb la iniciativa Relleu Paralím-
pic, nascuda del Comité Paralím-
pic Espanyol, que a la Comunitat 
Valenciana està impulsada per la 

Fundació Trinidad Alfonso.
Serralvo ha comparegut al 

costat de la presidenta del club, 
Carmina Petit; el coordinador, 
Dani Anglés i la coordinadora de 
Relleu Paralímpic, Celia Maes-
tre. L’edil ha destacat que aquest 
projecte naix amb la vocació de 
ser una escola provincial i que, 
tal com ha constatat el coordina-
dor del club, «en l’actualitat, a la 
província de Castelló no existeix 
cap iniciativa dedicada a l’esport 
adaptat». Dani Anglés ha detallat 
que el projecte va sorgir en entrar 
en contacte amb el programa Re-
lleu Paralímpic, que va permetre 
que un jove atleta amb diversitat 

funcional s’incorporara fa ja tres 
anys al club. «A partir d’ací vam 
veure la necessitat de donar res-
posta a joves i adults amb diver-
sitat funcional perquè tinguen 
l’oportunitat de practicar un 
esport en condicions i de poder 
competir», ha recalcat Anglés.

Per part seua, la presidenta 
del Club d’Atletisme de Vila-real, 
Carmina Petit, ha explicat que 
l’Escola de Atletisme Adaptat s’ha 
gestat durant els últims dos anys i 
que la intenció és promoure tam-
bé la integració d’aquests espor-
tistes amb la resta d’atletes del 
club. L’activitat comença aquest 
mes de novembre.

El Judo Club CElEbra 
El 10é anivErsari amb 
ExhibiCions a la maiorasga

U El Judo Club Vila-real ha celebrat el 
desé aniversari amb una exhibició de 
judo al parc de la Maiorasga on es va 
instal·lar un tatami perquè membres 
del club demostraren les habilitats.

lEs promEsEs dEls EsCaCs 
autonòmiCs sub-12 i sub-18 
CompEtEixEn a l’Espai JovE

U L’Espai Jove ha rebut les promeses dels 
escacs de la Comunitat en el campionat 
autonòmic de les categories Sub-12 i 
Sub-18 amb uns 25 equips, dos d’ells de 
l’amfitrió, el Club Escacs  Vila-real.

L’Ajuntament reparteix 
145.000 € en patrocinis 
a 29 entitats esportives
L’Ajuntament ha abonat les 
subvencions corresponents als 
patrocinis esportius de 2018-
2019, unes ajudes amb les 
quals el consistori contribueix 
al foment de l’esport base en la 
ciutat. La Regidoria d’Esports i 
Salut ha agilitzat la tramitació 
d’unes subvencions que han re-
partit un total de 145.000 euros 
entre 29 clubs esportius locals.

El regidor de l’àrea, Javier 
Serralvo, recorda que aquestes 
subvencions s’atorguen en un 
procés de concurrència compe-
titiva, de manera que les enti-
tats esportives reben una quan-

titat econòmica en funció del 
nombre d’esportistes que té i de 
l’impacte de la promoció que 
han realitzat de l’Ajuntament 
i el Servei Municipal d’Esports 
en les seues activitats i compe-
ticions. Per això, l’assignació 
dels patrocinis comença a tra-
mitar-se el juliol, una vegada 
finalitzada la temporada.

Serralvo ha explicat que, 
després que en anteriors con-
vocatòries es produïren alguns 
retards en la tramitació, «en-
guany s’ha millorat el sistema 
de gestió per a avançar un pa-
rell de mesos el pagament».

rECEpCió ofiCial al  CiClista 
loCal sEbastián mora,  
Campió d’Europa d’EsCratx

U

L’Ajuntament ha rebut de manera oficial 
al ciclista Sebastián Mora, amb motiu 
de la Medalla d’Or que ha aconseguit 
al campionat d’Europa de ciclisme en 
pista en la modalitat d’escratx celebrat a 
Apeldoorn (Holanda). Aquest guardó se 
suma a la prolífica carrera esportiva de 
Mora, que ja va aconseguir l’or mundial 
en la modalitat d’escratx el 2016 i bronze a 
Madison. A més, Mora ha guanyat quatre 
medalles d’or en el campionat d’Europa 
des de 2015, en diferents modalitats, tal 
com ha recordat el regidor d’Esports, 
Javier Serralvo. L’alcalde, José Benlloch, 
ha destacat el seu esperit de superació, la 
seua implicació en l’esport escolar i li ha 
traslladat la felicitació de tota la ciutat pels 
seus èxits esportius i ha fet entrega d’un 
diploma commemoratiu.

Ciutat de la Salut i l’Esport



A estas alturas, habla 
muy mal de nuestra so-
ciedad la necesidad de 
hacer pedagogía sobre 
ciertos asuntos, como es 
el caso del alcance y los lí-
mites de la libertad de ex-
presión, un derecho fun-
damental que reconoce y 
garantiza nuestra Consti-
tución. Lamentablemen-
te, en las redes sociales, 
bien sea bajo el paraguas 
del anonimato, bien sea 
por la sensación de vir-
tualidad, nos hemos acos-
tumbrado a «normalizar» 
comentarios y salidas de 
tono que en demasiadas 
ocasiones van mucho más 
allá, llegando a constituir 
delitos lo suficientemen-
te graves como para estar 
tipificados con penas de 
prisión. 

Además de las conse-
cuencias penales, los au-
tores de estos insultos y 
amenazas parecen no  te-
ner en cuenta los efectos 
reales (y no virtuales) de 
verdadero miedo y des-

asosiego que pueden pro-
ducir en las víctimas y en 
sus familiares. Tal vez si 
escucharan en el portal 
de su casa —el portal de in-
ternet, el muro de facebo-
ok— cómo un desconocido 
insulta gravemente y ame-
naza de muerte a su ma-
dre, a su padre, a su hijo, 
a su hija, a su hermano o 
a su hermana… tal vez po-
drían comprender la gra-
vedad de sus acciones. 

obligaciones
La libertad de expresión, 
derecho al que suelen am-
pararse estos individuos, 
tiene límites, que son 
precisamente los que lo 
definen. Saltarse estos lí-
mites, ya sea sea por mala 
fe o por desconocimiento, 
convierte un derecho en 
un chantaje propio de un 
tirano. Es obligación de 
todos los demócratas no 
permitir que violen un 
derecho del cual hemos 
carecido durante mucho 
tiempo en España. 

Los límites de la
libertad de expresión

PSPV-PSOE

La mayoría absoluta del 
PSOE, con la complicidad 
de su socio Podemos, ha 
hecho efectiva una nueva 
subida de la contribución 
en Vila-real. Un aumento 
del 10% en el recibo del IBI 
que se suma al 9,5% que 
ya aplicaron los socialistas 
en 2016. Una decisión que 
es responsabilidad única 
y exclusivamente del al-
calde y de su equipo de 
gobierno, por mucho que 
una vez más se excusen 
en la herencia recibida. 
Después de más de ocho 
años en la alcaldía, ya no 
cuela. 

En la propuesta de mo-
dificación de la ordenan-
za presentada por la alcal-
día, se apuntaba como po-
sible opción para cuadrar 
las cuentas apostar una 
política de contención del 
gasto, pero claro, no es-
tán dispuestos a apretarse 
el cinturón. Así, no queda 
otra que apretarlo a todos 
los vecinos. El incremen-
to anual de unos 2,2 mi-

llones de euros supondrá 
que el gobierno del PSOE 
recaude cada año casi 6 
millones de euros más de 
lo que recaudó el último 
gobierno del Partido Po-
pular.

Nuestro posicionamien-
to ha sido siempre muy 
claro y por eso votamos en 
el pleno en contra de esta 
subida. De hecho, en el 
programa con el que nos 
presentamos a las pasadas 
elecciones nos comprome-
timos a reducir la presión 
fiscal a los vecinos.

Y esto no era solo un 
anuncio electoral, ya que 
ahí tenemos el ejemplo de 
la ciudad vecina de Onda, 
donde el equipo de gobier-
no que encabeza Carmina 
Ballester ya ha iniciado 
los trámites para reducir 
el IBI un 15%. Dos mode-
los diferentes: ajustar los 
gastos y gestionar con cau-
tela los impuestos de los 
vecinos o gastar a manos 
llenas y repartir la factura 
entre todos.

Nueva subida de 
la contribución

PP

No hi ha cosa que més ràbia 
ens faça als representants 
de Compromís que les 
mentides. Per a nosaltres, a 
la política es ve a treballar 
amb honradesa i lleialtat i 
quan u s’equivoca --que pot 
ocórrer, perquè tots som 
humans-- almenys, si no 
demana disculpes, rebaixa 
el to. Mentir hauria de ser 
l’última opció.

L’octubre hem viscut 
algunes circumstàncies a 
l’Ajuntament que ens fan 
pensar que el P$·€ ha per-
dut el nord i pensa que la 
majoria absoluta el fa vale-
dor de drets suprems per a 
seguir enganyant la gent. 

Parlem de la pujada de 
l’IBI. Hem governat amb 
ells huit anys i no neguem 
que la situació econòmica 
mai ha estat tranquil·la, 
degut a les sentències que 
no deixen d’arribar. Una 
herència rebuda que vam 
assumir amb resignació, 
perquè era la nostra obliga-
ció, però que vam intentar 
no carregar sobre el muscle 

dels veïns, comportant-nos 
de manera coherent i res-
ponsable amb els diners 
de tots. Huit anys després, 
marxem del govern i el pri-
mer que fan en dos mesos 
és pujar els impostos un 
10%. 

No obstant això, el que 
ens preocupa és la falta 
de seriositat de l’equip de 
govern, que no és capaç 
d’informar la resta de re-
presentants polítics de la 
ciutat, que també mereixen 
un respecte. La democràcia 
els té igual quan ens diuen 
que si volem informació 
ens informem per la prem-
sa. Una actitud desvergon-
yida també respecte l’estat 
del Centre de Formació de 
Persones Adultes. Una si-
tuació que hem traslladat 
en comissió i, en no haver 
resposta, hem tret a la llum 
obtenint a canvi un discurs 
ple de falsedat per part de 
la regidora d’Educació. 

Pensen que tothom és im-
bècil i així actuen. Tot passa 
factura. Mentir també.

Especialistes en dir 
mentides al poble

Compromís

Són molts els ajuntaments 
que han mostrat una alta 
diligència a l’hora d’aplicar 
els criteris de transparèn-
cia. Tenint en compte els 
avantatges que açò suposa 
per a l’eficàcia en la gestió 
local és lamentable que no 
puguem dir el mateix en el 
cas del nostre consistori. És 
contradictori que el govern 
pretenga penjar-se meda-
lles i que no ho demostre 
amb fets. Hi ha una falta 
de transparència i accés a 
la informació pública.

La transparència és neces-
sària per a que els ciutadans 
no queden desprotegits i 
vegen reconegut el seu dret 
a la informació, una mane-
ra més de millorar la par-
ticipació en els Assumptes 
Públics. Vila-real, un poble 
de gent honrada, treballa-
dora i responsable no pot 
permetre que qui governa 
no complisca les obligacio-
ns de publicitat activa per 
part de l’Administració i 
entitats públiques, com es-
tà estipulat mitjançant la 

Llei 19/2013 del 9 de setem-
bre de transparència.

Des de Ciutadans volem 
un Ajuntament on la gent 
de Vila-real puga conèixer 
les diferents activitats i ser-
veis, del seu cost, del núme-
ro d’usuaris o beneficiaris, 
el grau d’execució del pres-
supost, el contingut dels 
convenis signats, la seua 
finalitat i les activitats que 
engloben, cada despesa per 
a què és i quan suma. En 
definitiva, el veïnat té dret 
a saber on va cada cèntim 
dels seus impostos, que ca-
da vegada son més alts grà-
cies al Govern de les derra-
mes del Partit Socialista.

Però Vila-real també ha 
de buscar solucions als pro-
blemes, per això Ciutadans 
demanem un Pacte Local 
pel Urbanisme. Configurar 
la ciutat del futur és cosa de 
tots i totes, i perquè la ciu-
tadania està farta de sentir 
parlar d’empastres, de sen-
tències i resolucions, i de 
pagar via impostos la inac-
ció del Govern socialista. 

Les coses clares 
i amb fets

Ciutadans

Hace muchos años que un 
político de «alta escuela» 
decía que, en política, un 
problema aplazado era un 
problema solucionado.

E n  n u e s t r o  A y u n -
tamiento se  han ido 
«aparcando»problemas al 
mismo tiempo que se iban 
añadiendo nuevos a la car-
peta y, claro, «tanto va el 
cántaro a la fuente que al 
fin se rompe».

Si esta, a la larga malsa-
na, costumbre se repite du-
rante varias legislaturas, 
independientemente de 
quién esté al frente de la 
gestión municipal, llega el 
momento en que la situa-
ción es insostenible.

Nos van a meter la mano 
en el bolsillo, una vez más, 
para solucionar lo que ha 
generado la incapacidad 
de nuestros mandatarios 
municipales, tanto del PP 
como del PSOE.

El alcalde actual echa-
ba balones fuera el pasa-
do viernes, en un artículo 
de prensa donde «cazaba» 

culpables de todo tipo pa-
ra justificar el desastre de 
las arcas municipales, jus-
tificando lo injustificable 
y anunciando el secreto a 
voces de la tremenda subi-
da del IBI.

Para el primer edil, la 
herencia del PP, las sen-
tencias urbanísticas, las 
amortizaciones de présta-
mos, intereses y 9 millones 
de euros en facturas amon-
tonadas en los cajones son 
los culpables del caos.

Un poco de autocrítica 
no vendría mal y recono-
cer que también los pro-
pios errores han aportado 
su parte al caos financiero. 
Las promesas electorales 
de bajadas de IBI al medio 
rural y rústico, que segu-
ramente proporcionaron 
muchos votos en su día, te-
nemos que pagarlas ahora 
todos los vecinos cuando se 
anuncia la llegada de otra 
crisis que va a incidir en la 
ya precaria situación en la 
que se encuentran los bol-
sillos de los ciudadanos 

Balones fuera
para justificar

VOX

El dia 18 de febrer es va pu-
blicar en el DOGV la Llei 3 
de Servicis Socials Inclusius 
de la Comunitat Valencia-
na. Una llei molt esperada 
pels col·lectius de persones 
amb diversitat funcional 
perquè arreplegava reivin-
dicacions històriques.

El preàmbul diu: «Els 
sistemes de serveis socials 
constituïxen un dels pilars 
de l’estat social i democrà-
tic de dret sorgit a partir 
de l’aprovació de la Consti-
tució de 1978; i que la Llei 
7/85, de 2 d’abril, regula-
dora de les bases del règim 
local, atorga a les entitats 
locals la competència en 
servicis socials». 

Així doncs, la Unió Eu-
ropea definix els serveis 
socials com aquells pres-
tats directament a les per-
sones, que exercixen una 
funció de prevenció i de 
cohesió social i que tracten 
de facilitar la inclusió en 
la societat, i de garantir la 
realització dels seus drets 
fonamentals.

La llei 3, de 18 de febrer 
de Servicis Socials Inclu-
sius va en esta línia, la 
persona està en el centre 
de l’atenció del sistema so-
cial, garantint-li una aten-
ció personalitzada al llarg 
de tot el seu cicle vital, amb 
l’acompanyament d’equips 
interdisciplinaris de profes-
sionals especialitzats que li 
ajuden a dissenyar el seu 
projecte de vida amb èmfa-
si en la inclusió social. 

Per tot el que exposa 
anteriorment, els ajunta-
ments, entitats públiques 
més properes a la ciutada-
nia tenen una importància 
enorme en la prestació de 
servicis socials personalit-
zats, dirigits als col·lectius 
més vulnerables que a cau-
sa de la crisi socioeconòmi-
ca s’han vist encara més 
desprotegits i abandonats.

Trobem a faltar que 
l’ajuntament implemente 
estos itineraris personalit-
zats que garantisquen una 
vida independent i plena, 
un dret fonamental.

Garantia d’una vida 
independent i plena

Unides Podem
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Cultura

Cultura programa cinc propostes 
d’arts escèniques per a tancar l’any
El cicle Escena Familiar inclou altres cinc obres que arriben a l’Auditori i el Teatre Els XIII

Dissabte 12 d’octubre, va tenir lloc a l’Auditori Municipal Músic Rafael Beltrán Moner l’obra de teatre ‘L’Electe’.

L a Regidoria de Cultura 
ha dissenyat una pro-
gramació d’arts escèni-
ques amb cinc propostes 

fins a final d’any que inclouen 
teatre, música i dansa per a 
l’Auditori Municipal. La regido-
ra de l’àrea, Rosario Royo, ha de-
fensat «l’aposta clara de l’equip 
de govern per la cultura» malgrat 
les dificultats econòmiques que 
travessa l’Ajuntament i que han 
impedit, en aquesta ocasió, ofe-
rir l’habitual abonament que in-
clouria els espectacles a un preu 
més reduït, un abonament que 
es reprendrà a partir de gener.

Royo ha comparegut per a ex-
plicar la nova programació de 
novembre acompanyada pel pro-
gramador cultural de l’Auditori, 
Tomás Ibáñez, i ha destacat 
l’esforç per a encaixar propostes 
de qualitat dins de les limitacio-
ns econòmiques.

La regidora ha demanat discul-
pes als usuaris de l’Abonament -
-a qui s’ha remés una carta per 
a explicar-los la situació-- perquè 
«travessem un moment molt 
complicat econòmicament a 
l’Ajuntament, amb la baixada 
d’ingressos, la pujada de despeses 
com el tractament de residus i so-
bretot l’herència de l’urbanisme 
del PP, que cada setmana ens 
porta noves sentències que s’han 
de pagar».

De les propostes incloses resten 
per arribar a Vila-real la comèdia 
No hay papel amb les actrius Án-
geles Martín i Beatriz Bergamín 
el 9 de novembre; i el 30 de nov-
embre serà el torn de l’espectacle 
de dansa i música Moments Ca-
mut, de Camut Band. L‘Electe, 
de l’Horta Teatre; Accident, de 
la companyia madrilenya Carab-

danza i una adaptació del clàssic 
Antígona completa la proposta.

El programador ha recordat 
que si Vila-real pot accedir a 
obres de qualitat és gràcies als 
convenis de col·laboració amb 
institucions com l’Institut Valen-
cià de Cultura, l’Acadèmia Valen-
ciana de la Llengua o el Ministeri 
de Cultura, a través del progra-
ma Platea.

ALTRES INICIATIVES
Ibáñez ha apuntat que a aquesta 
programació s’uneix l’Escena Fa-
miliar, el cicle dedicat al públic 
infantil i del que encara resten 
les obres Salüq, el 17 de novem-
bre i El somni de Juli Verne, l’1 de 
desembre per tal de completar la 

programació de l’Escena Familiar 
de l’últim trimestre. Totes elles 
es representaran el diumenge a 
les 12.00 hores, al Teatre Els XIII. 
Altres de les propostes de Cultu-
ra per a aquesta tardor han estat 
els concerts d’Spanish Brass i Su-
pramúsica i activitats solidàries 
com el concert de la Coral Sant 
Jaume i June o els playblacks de 
la Penya L’Esquella. 

En aquest sentit, la regidora ha 
recordat que «la despesa en l’àrea 
de Cultura és de quasi un milió 
d’euros a l’any», una xifra que 
no sols inclou la contractació de 
companyies professionals sinó 
també el «suport a la creativitat 
local» i els convenis amb entitats 
per a «tenir una ciutat viva». 

‘Salüq’, l’espectacle familiar que evoca el Mediterrani, serà el 17 de novembre.
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‘la tabernera del puerto’, 
nova proposta del festival 
d’òpera de vila-real

U El I Festival d’Òpera de Vila-real 2019 
continua la tasca de fer arribar aquest 
gènere musical al gran públic. En 
aquesta ocasió, de la mà de la sarsuela 
‘La tabernera del puerto’.

l’escola municipal de 
dansa inicia les sessions del 
nou curs amb 78 alumnes 

U La regidora de Cultura, Rosario Royo, 
ha acompanyat els alumnes de l’Escola 
Municipal de Dansa. Enguany són 78 
alumnes, i la seua directora, Pepa Cases, 
en l’inici de les classes del nou curs. 

l’escola municipal de 
teatre arranca les classes 
amb sis grups i 78 alumnes

U L’Escola Municipal de Teatre (EMT), 
creada el 2012, ha iniciat el curs  amb 
un total de 78 alumnes en  sis grups. La 
regidora de Cultura, Rosario Royo, va 
visitar les sessions de treball.



Agenda

MANOS UNIDAS MANTÉ OBERT EL 
MERCAT SOLIDARI FINS AL 10 DE 
NOVEMBRE A LA CASA DE L’OLI

Fins al 10 de novembre estarà 
obert el mercat solidari amb un 
ampli ventall de productes de 
Manos Unidas sota el lema «La 
mujer del siglo XXI, ni indepen-
diente, ni segura, ni con voz», a la 
Casa de l’Oli. Es pot visitar de di-
lluns a dissabte de 10.30 a 13.30 
i de 17.30 a 20.00 hores i els diu-
menges de 16.00 a 20.00 hores. 

U

EL CICLE TARDOR LíRICA ARRIBA A 
LA SALA D’ACTES DE CAIxA RURAL 
AMB LA pROjECCIó D’òpERES

Dins el cicle Tardor Lírica, els 
dies 15 i 29 de novembre es podrà 
gaudir a la sala d’actes de Funda-
ció Caixa Rural, i a partir de les 
19.00 hores, de les òperes L’elisir 
d’amore, de Gaetano Donizetti, 
des del Teatre Arena Sferisferio de 
Macerata i de Katiuska, de Pablo 
Sorozábal, des del Teatre Arriaga 
de Bilbao, respectivament.

U

L’ESgLÉSIA DE SANTA ISABEL 
CELEBRA LES SEUES FESTES I 
L’ANIVERSARI DE LA pARRòqUIA

Del 15 al 25 de novembre la 
Confraria i la parròquia Santa Isa-
bel d’Aragó organitzen els actes 
amb motiu del XLIX Aniversari 
de la parròquia i les festes en ho-
nor a la santa. Dies de convivèn-
cia tant amb actes litúrgics (nove-
na, misses, vigília, processó), així 
com altres més lúdics com els ga-
tronòmics o la romeria.

U

VILA-REAL ES RETROBA AMB UNA 
DE LES SEUES TRADICIONS, LA 
FIRA DE SANTA CATERINA

El diumenge més pròxim al 25 
de novembre, dia de Santa Cateri-
na, se celebra la tradicional Fira 
de Santa Caterina, cita prenada-
lenca que ha anat creixent fins 
a convertir-se en l’actualitat en 
una de les fires de major exten-
sió i projecció de la província. Ac-
tualment, és un mercat ambulant 
amb més de 250 parades.

U

INAUgUREN EL MURAL COL·LECTIU 
CONTRA LA VIOLèNCIA DE gèNERE  
I pER UNA SOCIETAT IgUALITàRIA

El xamfrà de l’avinguda de 
Pius XII i el carrer de Molí acull, 
dilluns 25, a les 12.00 hores, la 
inauguració del mural La Comu-
nitat en què ha col·laborat part 
de la població i que està format 
per cel·les hexagonals que unides 
simbolitzen una societat iguali-
tària basada en el suport i la llui-
ta contra la violència de gènere.

U

 telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP
C/ Josep Ramon Batalla, 38 . .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 . .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6. . . Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Av. del Mediterrani, 1 . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa. . .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n. . . . . . Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 adreces d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. de Pius XII, 43: Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24: Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. de la Murà, 14: Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ de Solades, 25: Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. de Mossén Ballester, 1: Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1: Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
C/ de Joan Fuster, 33: Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu:  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n: Tel. 964 547 000
AMICS: C/ de Betxí, 49: Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. de Colom, s/n: Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ del Monestir de Poblet, 24: Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2: Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
C/ del Monestir de Poblet, 15. Despatx 39: Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ del Molí, 4-A: Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ de la Soledat, 27: Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ del Mestre Goterris, 11: Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26: Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
C/ de València, 31-A: Tel. 964 521 341
FACSA: C/ de Carles Sarthou, 10: Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. d’Europa, 34: Tel. 964 500 153

 trens
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.
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